
ZŻYCIA
Politechniki 
Śląskiej

Rok akademicki 
1993/94 nr 3

co
CD

< z S u ( z c z ± 6 u j  u j  fiia c y  i  nauce o ra z  

iz c z ę ic ia  u j  ży c iu  o i.o (jL i.Łym  

u j  %o(zu 79 9 4  j ira c o u jn L& o m  

i  studentom  życzy

U\i£.xoujnictujo ^Liczs. [n i

SENAT

■  T rzec ie  zw yczajne posiedzenie Senatu 
Politechniki Śląskiej odbyło się 6 grudnia 
1993 r. z następującym  porządkiem  obrad: 
zasięgnięcie opinii w  spraw ie m ianow ania 
trzech pracowników na stanowisko profesora 
n a d z w y c z a jn e g o , w y ra ż e n ie  zgody na 
powołanie prof. Jana BANDROW SKIEGO na 
stanow isko  R edak to ra  N aczelnego  W yda
wnictw Politechniki Śląskiej, podjęcie uchwały 
w  sprawie zmiany zasad gospodarki finansow ej 
Uczelni, podjęcie uchwały w sprawie likwidacji 
O śro d k a  E le k tro n ic z n e j T e c h n ik i O b li
czeniowej i powołanie w  strukturze Politechniki 
Śląskiej jednostki pozawydziałowej o nazwie 
Centrum Informatyczne, podjęcie uchwały w 
sp ra w ie  p rz e k s z ta łc e n ia  O śro d k a  S zk o 
leniowego w Rybniku w Centrum Kształcenia 
Inżynierskiego i zatw icrdzcnic regulaminu tego 
C entrum , podjęcie uchwal w  sprawie zasad 
doboru kandy datów na poszczególne kierunki 
studiów w  r. ak. 1994/95 i zasad przyjmowania

na p ie rw sz y  ro k  s tu d ió w  w la ta c h  ak. 
1994/95 - 1996/97 lau reatów  i finalistów  
o lim p ia d , p o d ję c ie  u c h w a ły  w sp ra w ie  
przystąpienia Politechniki Śląskiej do Agencji 
Rozwoju B udow nictw a, w ybory członków  
K om isji D yscy p lin arn e j d la  N au czy c ie li 
A k ad em ick ich  na k a d e n c ję  1 9 9 4 -9 6 , 
inform acja o realizacji kom puterow ej sieci 
metropolitalnej oraz sprawy bieżące i wolne 
wnioski.
W  posiedzeniu uczestniczyło 42. członków 
Senatu i 5. zaproszonych gości.
Obrady prowadził Prorektor ds. Organizacji 
i Zarządzania prof. A. KLIM PEL, który' przed 
przystąp ien iem  do części roboczej złożył 
gratulacje prof. Korneliuszowi M IKSCHOW I 
z okazji otrzymania tytułu profesora.

■  W  pierwszym  punkcie rozpatrzono trzy 
w n io s k i  w s p r a w ie  m ia n o w a n ia  n a  
stanow isko p ro feso ra  nadzw yczajnego.

•  Pierw szy, dotyczący m ianow ania na to 
s tan o w isk o  d ra  h ab . inż. M a r ia n a  
D O L1PSK IEG O  z Insty tu tu  M echanizacji 
G ó rn ic tw a , p rz e d s ta w ił D ziek an  W ydz. 
Górnictwa i Geologii prof. B. DRZĘŹLA.
D r hab . M . D olipski (1.44, doktorat - 1981 r., 
habilitacja - 1990 r.) jest pracownikiem Pol. 
Śl. od 1974 r. i zajmuje się dynam iką maszyn 
do u ra b ia n ia ,  ła d o w a n ia  i t r a n s p o r tu  
ścianowego w  górnictwie. Opublikował 105 
a r1 \k u ló w  naukow ych  (w  tym  18 sam o 
d z ie ln y c h ) , w y g ło s ił 29 re fe ra tó w  na 
konferencjach naukowych, wykonał 17 prac 
naukowo-badawczych oraz zgłosił 7 projektów 
w ynalazczych . Jest au to rem  p o d ręczn ik a



a k a d e m ic k ie g o  i p ro m o to re m  o tw a r te g o  
przew odu doktorskiego.
T rzykrotnie w yróżniony nagrodą R ektora za 
osiągnięcia naukowe. Byl członkiem komitetu 
n a u k o w e g o  i o rg a n iz a c y jn e g o  d w ó ch  
k o n fe re n c ji  n a u k o w y c h . Od 1991 r. je s t  
Z a s tę p c ą  K ie ro w n ik a  Z a k ła d u  M a sz y n  
G órniczych i System ów  Technologicznych w 
In s ty tu c ie  M e c h a n iz a c ji G ó rn ic tw a , a od 
w rześnia 1993 r. Prodziekanem  ds. N auki na 
W ydziale G órn ictw a i Geologii. 
Rozstrzygnięcie konkursu na stanow isko prof. 
n d z w ., o g ło sz o n e g o  w  c z e rw c u  1993 r ., 
nastąp iło  w  październiku (RG  - 41 “ tak ” , 0 
“nie” , 1 w strz .”).
W  dyskusji nad w nioskiem  w ypow iadali się: 
prof. J. K L E M E N S , prof. A. K LIM PEL. p ro f  
W l. S IK O R A . S tw ie rd z o n o , iż  d o ro b e k  
K a n d y d a ta  je s t  im ponu jący , u zasad n ia jący  
w ystąpienie z wnioskiem o M u l profesora (brak 
w  ty m  d o ro b k u  w y p ro m o w a n ia  d o k to ra  
un iem o żliw ia  na razie  w ystąp ien ie  z takim  
w nioskiem ).
W  ta jn y m  g lo so w a n iu  S en a t z ao p in io w a ł 
w niosek pozytyw nie jednom yślnie (41 ‘ tak").

•  D rugi w niosek, z tego sam ego W ydziału, 
dotyczy ł m ianow ania na stanow isko profesora 
n a d zw y cza jn eg o  d ra  h ab . inż. A lek san d ra  
LU TY N SK 1EG O  z K atedry Przeróbki Kopalin 
i U tylizacji O dpadów  M ineralnych.
Dr h a b . A . Lutyński (1.48, doktorat - 1976 r., 
hab ilitacja  - 1991 r.) je s t pracow nikiem  Pol. 
SI. od 1969 r. Jego dorobek naukow y obejmuje: 
53 publikacje (w  ty m 17 sam odzielnych). 14 
zg ło szeń  p a te n to w y c h , 3 p a te n ty , 1 w zór 
użytkow y oraz 25 prac niepublikowanych. Bral 
udział w  20. konferencjach naukow ych oraz w 
p ra c a c h  o rg a n iz a c y jn y ch  7. k o n fe ren c ji i 
s y m p o z jó w  (w  ty m  3. o c h a ra k te rz e  
m iędzynarodow ym ). G łów nym  osiągnięciem  
n a u k o w y m  K a n d y d a ta  je s t  o p ra c o w a n ie  
o ry g in a ln y c h  n ie n is z c z ą c y c h  m e to d  
identyfikacji w ytrzym ałości taśm y tkaninowej 
na  ro zc iąg an ie . Jest w sp ó łau to rem  trzech  
skryptów  uczelnianych i organizatorem  dużego 
laboratorium  dydaktyczno-badaw czego. Jest 
członkiem Sekcji M echanizacji i Automatyzacji 
G órnictw a Komisji G órnictw a Oddziału PAN 
w  K atow icach, rzeczoznaw cą S1TG i SIM P. 
W ielokrotnie w yróżniany nagrodam i Rektora. 
O d 1991 r. k ie ru je  Z ak ład em  System ów ' 
M aszyn i Urządzeń Przeróbczych w  Katedrze 
Przeróbki i U tylizacji O dpadów  Mineralny ch, 
a  od w rześnia 1993 r. jest Prodziekanem  ds. 
Organizacji.

Konkurs na stanowisko prof. ndzw., ogłoszony 
w  czerw cu 1993 r., został rozstrzygnięty vV 
p aźd z ie rn ik u  (R G  - 40  “ta k ” , 1 “ n ie ’ , 1 
w strz.”).
W  ta jn y m  g lo so w an iu  S en a t z a o p i n i o w a ł  

wniosek pozytywnie w iększością głosów  (34 
“tak ”, 4 nie”, 3 “w strz”).

•  O statni wniosek dotyczył m ianow ania na 
stanowisko profesora nadzw yczajnego dra hab. 
inż. E d w a rd a  T O M A S IA K A  z In s ty tu tu  
B udow y  M aszyn . Z re fe ro w a ł go D z iek an  
W ydziału  M echanicznego T echnologicznego 
prof. W . CH O LEW A .
D r h a b .  E . T o m a s i a k  (1.53 - 1973  r ., 
habilitacja - 1990 r.) zajm uje się napędam i i 
s te ro w an iem  h y d ra u lic z n y m  o b ra b ia re k  i 
m aszyn technologicznych . O publikow ał 46 
prac, w  tym 14 w  czasopism ach zagranicznych. 
Jest au to rem  7. p a te n tó w  i w sp ó łau to rem  
skryptu uczelnianego. O dbył staże zagraniczne 
w  N ow osybirsku, B ratysław ie oraz w  Anglii i 
wr N ie m c z e ch . W s p ó łp ra c u je  z liczn y m i 
przedsiębiorstw am i. Jest członkiem  SIM P. 
O g ło sz o n y  w  m a ju  1993 r . ,  k o n k u rs  n a  
stanow isko prof. nadzw. został rozstrzygnięty 
w e w rześn iu  (R M T  - 29  “ ta k ” , 1 “nic” , 1 
‘\v s trz .”).
W  dyskusji nad wnioskiem  w ystąpił prof. L. 
D O B R Z A Ń SK I, który' popierając Kandy data, 
zw rócił szczególną uw agę na Jego przy datność 
w  unikalnej w  skali kraju specjalności.
W  glosow aniu tajnym  Senat poparł wniosek 
w iększością g łosów  (39 “ta k ”, 2 “nie”).

■  W  następnym  punkcie rozpatrzono sprawę 
p o w o ła n ia  p ro f .  d ra  h a b . inż . J a n a  
B A N D R O W S K IE G O  n a  s ta n o w is k o  
R edaktora N aczelnego W ydawnictw ' Pol. Śl. 
n a  o k re s  1 9 9 4 -9 6 . W n io s e k  z re fe ro w a ł 
P rorektor ds N auki prof. W l. SIK O RA . 
Prorektor stw ierdził, iż 31 grudn ia  kończy' się 
kadencja R edaktora N aczelnego i zgodnie ze 
S ta tu te m , R e k to r p o w o łu je  n a  tę fu n k c ję  
k a n d y d a ta  z ą  z g o d ą  S e n a tu  P r o f  J 
Bandrowski - wg opinii Kolegium Rektorskiego 
- w y w ią z u je  się  d o b rz e  z p o w ie rz o n y c h  
o b o w ią z k ó w . P o d  J e g o  k ie ro w n ic tw e m  
W ydaw nictw a rozw ijają się prawidłow o m aia 
coraz wyższy poziom merytory czny i edytorski 
i w  zw iązk u  z ty m  K o leg iu m  R ek to rsk ie  
postanow iło przedłożyć Senatow i wniosek 
ponowne pow ołanie prof. J. Bandrowskicgo na 
to  stanowisko na lata 1994-96.
W niosek ten stal się pow odem bardzo długiej i 
ożyw ionej d y skusji na te m a t d z ia ła ln o śc i



W ydaw nictw  Pol. Śl. i - przy okazji - naszej 
Drukam i.
W  d y sk u s ji w y p o w ia d a li s ię ; p ro f. S. 
W Ę G R Z Y N , prof. A. K L IM PE L , p ro f  J. 
CH O JC A N , prof. L. D O B R ZA Ń SK I, p ro f 
W l SIK O R A , prof. J Z A B ŁO C K I, dr A. 
SK RZY W A N -K O SEK , p ro f J SUW IŃSKI, 
prof. T. G LIN K A  i prof. B. POCHOPIEŃ.
A oto ważniejsze opinie i uwagi wyrażone przez 
dyskutantów:

•  Zeszyty Naukow e Pol. Śl spełniają bardzo 
w a ż n ą  ro lę  w  p ro p a g o w a n iu  d o ro b k u  
naukowego Uczelni i jest to m. in. zasługa prof. 
B androw skiego, k tóry  dzięki energicznej i 
stanow czej działalności doprow adził nasze 
W ydawnictwa od odpowiedniego poziomu.

•  N egatywna opinia o ZN Pol. Śl. wyrażana 
przez n iektórych pracowników' Uczelni nie 
znajduje potwierdzenia w  faktach. ZN są znane 
w' kraju i za granicą, o czym świadczą liczne - 
przytoczone przez dyskutantów - przykłady.

•  Zgodnie ze Statutem  kadencja Redaktora 
Naczelnego zaczyna się od 1 września 1994 r., 
a nie od 1 stycznia . B y łoby  dobrze , aby 
K a n d y d a t na  R e d a k to ra  N acze ln eg o  
p rz e d s ta w ił S en a to w i p ro g ra m  rozwroju 
wydawnictw.

•  Dorobek publikowany w' ZN Pol. Śl. jest 
lekcew ażony przez różne grem ia i np. CK 
zalicza tak ie  publikacje do ostatniej grupy 
w arto śc iow ej w sw oich ocenach dorobku 
pracowników nauki.

•  Cykl wydawniczy jest zbył długi, ale nie 
jest to w ina W ydawnictwa lecz Drukami.

•  D rukarn ia  Pol. Śl. p rzez wiele lat była 
niedoinwestowana. Obecnie dokonywane są 
po w ażn ie jsze  z ak u p y , k tó re  p o zw o lą  na 
o s ią g n ię c ie  k o n k u re n c y jn e g o  poz io m u  
e d y to rsk ie g o  o ra z  sk ró c e n ie  cyk lu  
wydawniczego.

•  G łówną domeną działalności W ydawnictwa 
są ZN  Pol. Śl. a pow inny stać się również 
skrypty i książki. W  tym ostatnim  zakresie 
p rz e b ie g  cy k lu  w y d a w n ic z e g o  n ie  je s t  
zadowalający, tak pod względem jakościowym, 
jak  i czasowym.

•  W obec różnych zarzutów wysuniętych pod 
ad re se m  W y d a w n ic tw a , w n io sk o w an o

p o w o ła n ie  K o m isji S e n a c k ie j, k tó ra  
zad e c y d o w a ła b y  o p o p raw n o śc i w yboru  
Kandydata na funkcję Redaktora Naczelnego. 
W  odniesieniu do przedstawionej Kandydatury, 
Senat powinien opowiedzieć się za powołaniem 
R edaktora Naczelnego na okres 9 miesięcy 
(zgodnie ze Statutem) i zobowiązać Kandydata 
do p rz e d s ta w ie n ia  sp ra w o z d a n ia  z 
dotychczasowych prac i perspektyw rozwoju 
W ydawnictwa.

•  Dotychczasow em u Redaktorow i N aczel
nem u z a rz u c o n o , iż p o d e jm u je  decy z je  
jednoosobowo; np. dobór recenzentów odbywa 
się jednoosobowo, w ym aga się opinii Rady 
Naukowej Instytutu - a  takie nie funkcjonują 
(y\ tej kwestii inni dyskutanci w yjaśnili, że 
R e d a k to r  N a c z e ln y  n ig d y  n ie  n a rz u c a ł 
recenzenta, k tórego najczęściej proponuje  
Redaktor Działu; ponadto przytoczono szereg 
przykładów b. dobrej współpracy redaktorów 
działowych z Redaktorem Naczelnym).

Po z ak o ń czen iu  d y sk u s ji, P ro re k to r  A. 
K L IM P E L  p o d d a ł pod  g ło so w a n ie  trz y  
wnioski, które zostały w  jej trakcie zgłoszone:

1. Senat Politechniki Śląskiej wyraża zgodą  
na pow o łan ie  p ro f. J. B androw skiego  na  
stanow isko  R edaktora  N acze lnego  W yda
wnictw Pol. Śl. na okres do 30.09.94 r.

2. Senat P olitechniki Ś ląskiej zobow iązuje  
R edaktora  N aczelnego  do p rzed sta w ien ia  
sprawozdania z  działalności Wydawnictw Pol. 
Śl. za okres od  1.01.91 r. do 31.12. 93 r. oraz 
p r z e d s ta w ie n ia  k o n c e p c ji  ro zw o ju  
Wydawnictw.

3. S e n a t P o lite c h n ik i Ś lą s k ie j  p o w o łu je  
S e n a c k ą  K o m is ją  ds. W yd a w n ic tw  (je j  
zadaniem  byłoby przyjęcie  spraw ozdania z  
działalności Wydawnictw i przedyskutowanie  
koncepcji ich rozwoju).

W  tajnym  głosow aniu  w n iosek  p ierw szy  
przyjęto większością głosów (29 “tak”, 6"nie”, 
4 “w strz .”). Drugi w niosek  przyjęto  przy 
jednym głosie wstrzymującym się, natom iast 
wniosek trzeci został odrzucony (za wnioskiem 
opowiedziało się zaledwie 7 osób).



■  Spraw ę zmian zasad gospodarki finansowej 
Uczelni zreferow ała m gr L. PIO TR O W SK A . 
D o n a jis to tn ie jszy ch  zm ian  o c h a rak te rze  
m e ry to ry c z n y m , k tó re  p rz e d s ta w io n o  do 
zaakceptow ania przez Senat, należą:

•  p o d w y ższen ie  do 7 0 %  w y k o rz y s ta n ia  
dochodów  przez jednostki Uczelni z ty tu łu  
prowadzenia kursu;

•  w yodrębnienie środków  na finansow anie 
remontów budynków i budowli obejmujący ch 
remonty bieżące i kapitalne oraz modernizację 
(z a sa d n ic z y m  ce lem  te j p ro p o z y c ji  je s t  
stworzenie funduszu centralnego na pokry cie 
kosztów  zadań remontowych określonych w 
planie rzeczowo-finansowym przyjętym przez 
S en a t. Z a d a n ia  te  u s ta la  K o m is ja  ds. 
P rz e g lą d ó w  T e c h n ic z n y c h  z u d z ia łe m  
użytkowników, którzy m ają decydujący wpływ. 
W  ram ach tego funduszu m ogą być również 
finansowane inne pozapłanowe remonty);

•  u tw o rz e n ie  fu n d u sz u  in w e s ty c y jn e g o  
je d n o s te k  z ty tu łu  zy sk ó w  ze s tu d ió w  
podyplom owych i doktoranckich w  wysokości 
60%  tych zysków;

•  w  ka lk u lac ji kosztów  p racy  badaw czej 
m ogą w ystępow ać jako  koszty bezpośrednie 
koszty am ortyzacji aparatury'przeznaczonej do 
rea lizac ji p racy , co oznacza, że jednostk i 
organizacyjne m ogą pokryw ać część kosztów 
am ortyzacji z p rac badawczych;

•  n ie w y k o rz y s ta n e  śro d k i n a  B W  i BK 
pozostają  w  jednostkach  podstaw ow ych, a 
zasady ich ponownego rozdziału określa Rada 
W ydziału;

•  podwyższenie do 50 min zl wartości pracy 
badawczej zleconej, k tó rą  m ożna realizować 
na podstaw ie tzw. po tw ierdzenia przyjęcia 
zam ówienia (dotychczas było 20 min zl).

K olejną bardzo w ażną spraw ą była propozycja 
zm ia n  k ry te r ió w  p o d z ia łu  ś ro d k ó w  
finansowych na w ydatki związane z procesem 
dydaktycznym .
K ryteria te - ja k  stw ierdziła m gr L. Piotrowska 
- zostały przyjęte z propozycji M inisterstwa na 
rok 1994. Podział środków dotyczy tylko kwoty 
przeznaczonej na w ydatk i rzeczow e, k tóre  
s ta n o w ią  (1 0 -1 5 )%  w szystk ich  w ydatków ' 
k a ż d e g o  w y d z ia łu . P rz y ję c ie  a lg o ry tm u  
podziału środków wg propozycji M inisterstwa

oznacza, że: 40%  środków  rozdysponow ane 
będzie proporcjonalnie do kw ot przekazanych 
wydziałom  w  roku poprzednim ; 30%  środków  
z a le ż n e  j e s t  o d  p ro c e n to w e g o  u d z ia łu  
przeliczeniowej liczby studentów na wydziale 
w  stosunku do ogólnej liczby studentów  w  
U c z e ln i; p o z o s ta łe  3 0 %  z a le ż n e  j e s t  od 
procentow ego udziału przeliczeniowej liczby 
profesorów  ty tu larnych, drów  hab. i drów  w 
o g ó ln e j l ic z b ie  ty c h  p ra c o w n ik ó w  n a  
wydziałach.
Przy przeliczaniu liczby studentów  stosowane 
b ęd ą  w sp ó łczy n n ik i w ag i, u w zg lęd n ia jące  
k o sz to ch ło n n o ść  k sz ta łc e n ia  d la  p o sz c z e 
gólnych kierunków studiów, a  przy przeliczaniu 
liczby pracow ników  - w spółczynnik w agi dla 
w y so k o k w alifik o w an e j k a d ry  n a u c z y c ie li 
akademickich.
O pin ię  w  sp raw ie  p ro p o n o w a n y c h  zm ian  
przedstawił w  imieniu Senackiej K om isji ds. 
Budżetu i F inansów  jej przew odniczący prof. 
A. ZA STA W N Y . Treść tej opinii przytaczam y 
niżej w  całości.

“Opinia o szczegółowych zasadach
gospodarki finansow ej w PoL SL w 

roku 1994”

W przedkładanym  projekcie za sa d  gospodarki 
finansow ej wprowadzono kilka ważnych zm ian  
w stosunku do roku 1993. P roponuje  się  now y  
algorytm  do rozdziału środków  na dzia ła lność  
d yd a k tyczn ą  w ydzia łów . J e s t  to  a lg o ry tm  
p rzy ję ty  w M E N  do rozdzia łu  środków  d la  
uczeln i. E lem en ta m i d e c y d u ją c ym i w tym  
algorytm ie je s t  liczba kszta łconych  studentów  
i stan kadry naukowej. W  ten sposób uczyniono  
pierw szy krok  w kierunku likw idacji tendencji 
p o w ię k s z a n ia  i lo ś c i  g o d z in  z a ję ć  d y d a 
k ty c zn y c h , ja k o  że  b y ły  o n e  e le m e n te m  
w c z e ś n ie js z y c h  a lg o r y tm ó w . A le  p e łn e  
uwolnienie o d  tego czynnika  nastąpi, g d y  w 
now y sp o só b  b ę d z ie  te ż  d z ie lo n y  m ię d zy  
w ydziały fu n d u sz  p łac. Zm ieni to w sposób  
zasadniczy postępow anie wydziałów w zakresie  
s ia te k  g o d z in  n a u c z a n ia . N o w y  z a p r o 
ponow any algorytm  zo sta ł też uw oln iony o d  
wskaźnika kosztów  am ortyzacji.
Po drugie, w yraźnie dopuszczono  m ożliw ość  
pokryw ania  kosztów  am ortyzacji ze środków  
przeznaczonych na badania naukowe. Ten ele
m e n t z m ia n , z e  w s p o m n ia n ą  w c z e ś n ie j  
rezygnacją ze w skaźnika  kosztów  am ortyzacji 
w algorytm ie podzia łu  środków  na działa lność  
dydaktyczną  w ydziałów , czyn ią  nareszc ie  z  
kosztów  am ortyzacji rzeczyw isty  koszt, który



stanie się elem entem  kalkulacji ekonomicznej. 
J u ż  d z is ia j  o b se rw u je  s ię  w In s ty tu c ie ,  
w któ rym  pra cu ję , na  sam ą w iadom ość o 
p la n o w a n e j  zm ia n ie , p i ln e  k a lk u la c je  
p ra co w n ikó w  naukow ych  n a d  ce low ością  
posiadan ia  zbytecznej aparatury.
W  przedkładanych  zasadach przekazuje się 
wydziałom rozliczanie za energię i za remonty, 
k tóre  n ie  zo s ta n ą  u jęte w p la n  rem ontów  
generalnych w Uczelni. Jest to następny krok  
w y m u sza n ia  k a lk u la c ji  e k o n o m ic zn e j w 
gospodarzeniu się wydziałów.
Omówione zm iany K om isja Budżetowa uważa 
za najbardziej znam ienne w przedkładanym  
pro jekc ie . W  p ro jekc ie  dokonano też cały  
szereg  uszczegółow ień różnych procedur i 
spraw, które w inny usprawnić zarządzanie w 
jednostkach  wydziałowych, na wydziałach i w 
U cze ln i. D o ty c z y  to  w s z c z e g ó ln o ś c i  
p rze su n ię c ia  w dó ł d ecyzji akceptu jących  
niektóre koszty oraz samodzielności wydziałów  
w gospodarow aniu  środkam i na stypendia  
naukowe.
Środk i na obsługę  dydaktyk i na  zew nątrz  
wydziałów, dotyczy to w szczególności Wydz. 
M atematyczno-Fizycznego, ale nie tylko, mają 
b yć  p r z y z n a w a n e  z  r e ze rw y  R e k to ra . 
K om isja  B udżetow a w yraża obawę, że 5%  
rezerwa Rektora nie starczy na to i zgłasza  
propozycję 7%. Rzecz w tym, że teraz na te 
ś ro d k i b ęd ą  zg ła s z a n e  k o n k re tn e  z a p o 
trzebowania udokumentowane obciążeniami, 
a nie ja k  do tej p o ry  rozdzielano je  uznaniowo 
i b io rcy  b y li u sa tysfa kc jo n o w a n i każdym  
przydziałem . Z  Kom isji Budżetowej został też 
zg łoszony postida t, aby środki na B W  były  
rozdzielane m iędzy w ydziały wg algorytm u  
u w z g lę d n ia ją c e g o  ja k o ś ć  k a d ry . W  
szczególności m ógłby to być algorytm przyjęty  
p rzez  K B N  do rozdziału tych środków. Te dwie 
uwagi z  K om isji Budżetow ej nie zm ieniają w 
su m ie  w y so k ie j p o zy ty w n e j o cen y  p r ze z  
K om isję proponow anych zasad. 
W prowadzenie proponow anych zasad  będzie 
ważną próbą  dla wydziałów w możliwościach  
sa m o d zie ln eg o  g o sp o d a ro w a n ia . W edług  
ustnych deklaracji W ładz Uczelni, je s t  wola 
w prowadzenia w roku 1995 zasad  rozdziału  
także środków na fu n d u sz  plac. Dopiero ten 
e le m e n t u c z y n iłb y  w y d z ia ły  p ra w d z iw ie  
odpow iedzia lne za  sw oje gospodarow anie. 
Wtedy perspektywa widzenia przez gospodarzy 
wydziałów i jednostek wydziałowych problem u  
sia tek  za jęć dydaktycznych i etatów będzie  
zupełnie inna.
Artykułow ane są różne obawy odnośnie do

m ożliwości realizacji tak zm ienionych zasad.
Co do strony finansow ej: wprowadzono ele
m ent łagodzący  w a lgory tm ie  rozdzia łu  
środków  p rzez  uw zględnienie w określonej 
proporcji kwoty środków otrzym anej w roku 
1993. Większe obawy wiąże się z  m ożliw o
śc ia m i rea liza c ji zw ięk szo n ych  za d a ń  na  
wydziałach i w jednostkach wydziałowych w 
perspektywie nie roku 1994 ale następnych, 
kiedy byłyby wprowadzone dalsze zmiany, o 
których wspomniano. Zakłada się, że obsługę 
księgową będzie p e łn ić  dalej A dm inistracja  
Centralna. D ziekani i kierow nicy jed n o stek  
wydziałowych będą obciążeni obowiązkam i 
d e c y zy jn y m i. A b y  tem u  s p r o s ta ć  m u szą  
dysponow ać  szybką , p e łn ą  i p r ze jr zy s tą  
^ fo rm a c ją  oraz mieć do pom ocy pracow nika  
o d o b rych  kw a lifika c ja ch  z  księgow ośc i.
Szybką i dobrą in form ację może zapew nić  
sprawny system informacji komputerowej i ten 
element techniczny musi być zrealizowany.
P o d su m o w u ją c  s tw ie rd za m , że  K o m is ja  
B udże tow a  p o p ie ra  p r ze d ło żo n y  p ro jek t, 
w yra ża  u zn a n ie  P a n o m  R e k to ro m  i 
K ierow nictw u A dm in istracji C entra lnej za  
wolę usamodzielniania wydziałów w zakresie 
gospodarki fin a n so w ej i zachęca członków  
Senatu do akceptacji przedłożonego projektu

Jak zwylde, gdy rozpatrywane są ważne sprawy 
dla Uczelni, rozwinęła się długa i bardzo żywa 
d y sk u sja . W y p o w ia d a li się: p ro f. S. |
W ĘG R Z Y N , prof. K. M IK SC H , prof. A.
ZASTAW NY, p ro f F. KRASUCKI, prof. Wl.
SIKORA, mgr L. PIOTROW SKA, prof. R.
SOSNOW SKI, prof. L. DOBRZAŃSKI, dr R. 
G R Z Y M K O W S K I, m g r W . W Y D R Y - 
C H IEW IC Z, p.M . PA C -PO M A R N A C K A , 
prof. A. K LIM PEL i prof. W. CHOLEW A.
A oto ważniejsze wątki z dyskusji:

•  Zgłoszono zastrzeżenia co do kwalifikacji 
n iektórych kierunków  stud iów  w  zakresie 
zaproponow anych w artości w spółczynnika 
w'agi przy ustalaniu  przeliczeniow ej liczby 
studentów stosowanej w  algorytmie podziału 
środków  na w ydatki zw iązane z procesem  
dydaktycznym  (prof. S. W ęgrzyn, prof. F.
K ra su c k i) ; z ap ro p o n o w a n o , ab y  p o d ją ć  
uchwalę w  sprawie wystąpienia Kierownictwa 
U czeln i z w niosk iem  do M E N  o zm ianę 
w sp ó łc z y n n ik ó w  p rz e lic z e n io w y c h  d la  
k ie ru n k ó w  “ G ó rn ic tw a  i g e o lo g ia ” o raz  
“ Informatyka” (prof. W ł. Sikora), a  także dla 
kierunku “W ychowanie techniczne” (prof. L.
Dobrzański). 5
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•  Z w ró co n o  u w ag ę , że  b a rd z o  tru d n y m  
problem em  będzie w prow adzenie w  Uczelni 
samodzielności wydziałów. K onieczna będzie 
a lo k a c ja  k a d r sp ec ja lis ty czn y ch , bow iem  
zadania finansowe - w  stosunku do obecnych - 
będą znacznie bardziej odpowiedzialne (prof. 
R. Sosnowski, p ro f  L. Dobrzański).

•  W y ra ż o n o  z a n ie p o k o je n ie  sp ra w ą  
roz liczan ia  gran tów . K ażdy g ran to b io rca , 
który realizuje pracę wc w spółpracy z Uczelnią, 
przekazuje pew ną część środków na pokrycie 
kosztów ogólnouczelnianych. N ie odprowadza 
się natom iast żadnych środków na amortyzację 
i bezpośrednie wydatki do jednostki, której 
wykonawca grantu jest pracownikiem (prof. L. 
Dobrzański).

•  Z g ło sz o n o  w n io sek  d o ty c z ą c y  p o z o 
stawienia do dyspozycji Dziekana środków' na 
remonty na wydziale w  wysokości ok. 100-200 
min zl. na rok (prof. L. Dobrzański).

•  Zaproponowano wprowadzenie degresyjnej 
stopy narzutu, w  zależności od przerobu oraz 
przyznanie uprawnień Dziekanowi w7 zakresie 
um ów  dotyczących badań kierunkowych (prof. 
L. Dobrzański).

•  Z w ró c o n o  u w a g ę , że d y sk u to w a n y  
dokum ent pow stał w  wyniku długotrw ałych 
dyskusji o raz wielu kom prom isów  i dlatego 
pow in ien  być p rzy ję ty  bez w prow adzan ia  
rap to w n y ch , nie do końca  przem yślanych  
korekt (p ro f W. Cholewa).

N a  z a k o ń c z e n ie  d y s k u s j i  P r o r e k to r  A. 
K U M P E L poprosił o przekazanie zgłoszonych  
w niosków do K om isji ds. Budżetu i Finansów. 
Sugestią  tą p rzy ją to  w iększością  głosów , a 
następnie  p rzystą p io n o  do glosow ania  nad  
“Z m ia n a m i w s z c z e g ó ło w y c h  z a s a d a c h  

gospodarki fin a n so w ej Połitechnki Ś lą sk ie j”. 
Uchwałę w tej spraw ie przy ję to  większością  
głosów, p rzy  jed n ym  “wstrzym ującym  się

■  N a s tę p n ie  P ro re k to r  A. K L IM P E L  
p rz e d s ta w ił  p ro je k ty  u ch w a ł w  sp ra w ie  
l ik w id a c ji O śro d k a  E T O  i p o w o ła n ia  w  
strukturze Pol. Śl. jednostki pozawydziałowej 
o nazw ie C entrum  Inform atyczne. O środek 
E T O  z a tru d n ia ł w y łączn ie  p raco w n ik ó w  
inżynieryjno-technicznych i administracyjnych. 
J e d n o c z e śn ie  b y ła  to  je d n o s tk a  m ię d z y 
wydziałowa, która zgodnie ze Statutem Uczelni

powinna prowadzić działalność dydaktyczną na 
rz e c z  co  n a jm n ie j d w ó c h  je d n o s te k  
podstaw ow ych w  zakresie przedm iotów  nie 
stanow iących odrębnych kierunków  studiów, 
działalność naukow^ą i kształcenie kadry. W  
związku z brakiem  możliwości spełniania tych 
zadań, konieczne stało  się określenie innego 
statusu organizacyjnego tej jednostki, a  także 
nowego, dostosowanego do aktualnych potrzeb 
Uczelni, zakresu działania.
N a  p o d s ta w ie  S ta tu tu  U c z e ln i ( p a r .3 3 ) 
Prorektor w nioskow ał, aby  z dniem 31.12.93 
r. zn ieść  w  s tru k tu rz e  U cze ln i je d n o s tk ę  
m ię d z y w y d z ia ło w ą  o n a z w ie  O śro d e k  
Elektrotechnicznej Techniki Obliczeniowej.
W  dyskusji nad projektem  uchw ały w  sprawie 
likwidacji ETO  (dr M. Ż E L E C H O W E R , prof. 
J. B EN D K O W SK I, prof. W . C H O L E W A , dr 
A. S O B A Ń S K I, m g r W . W Y D R Y C H IE - 
W IC Z, prof. S. W Ę G R Z Y N ) poruszono dwa 
w ątk i: jed en  d o ty czący  m o ż liw o śc i p rz e 
k sz ta łc e n ia  O śro d k a  w  C e n tru m , d ru g i - 
związany ju ż  z utworzeniem  nowej jednostki i 
dotyczący nazwy tej jednostki. Zaproponow ano 
(prof. J. B endkow ski), aby  p rzy jąć  nazw ę 
“Centrum  K om puterow e”.
Potrzebę “likw idacji” a  nie “przekształcenia” 
u zasad n ił m g r W . W Y D R Y C H IE W IC Z . 
Intencją w nioskodaw cy (Senacka K om isja ds. 
Organizacji) było, aby nie w prow adzać zmiany 
p o zo rn e j, p o leg a jące j je d y n ie  na  zm ian ie  
nazwy, lecz aby była to  zm iana organizacyjna, 
zm ierzająca do zam knięcia określonego etapu 
działań. W yczerpał się cel działania O środka 
E T O , k tó ry  kiedyś p o w sta jąc , w ykonyw ał 
sw oje zadan ia  dobrze. O becn ie  te  zadan ia  
powinny być zupełnie inne. L ikw idacja wiąże 
się  z ro z w ią z a n ie m  s to s u n k u  p ra c y  z 
pracow nikam i i pow ołaniem  nowych etatów  
o raz  w yłonien iem  k ie ro w n ic tw a  w  d rodze  
konkursu. Przekształcenie daje rów nież takie 
m ożliwości, ale w iąże się z m erytorycznym  
uzasadnieniem celowości rozwiązania stosunku 
pracy z pracow nikam i. W  uzupełnieniu p ro f  
S. W ĘG RZY N  dodał, iż obecnie - przy rozwoju 
inform atyki na w ydziałach  - u trzym yw anie  
ETO w  dotychczasowym kształcie straciło swój 
sens.
Po dyskusji i w yjaśnieniach Sena t w iększością  
głosów  (3 “wstrz. ”)  p o d ją ł uchw alę w spraw ie  
likw idacji O środka  E lek tro n iczn e j Techniki 
O bliczeniowej.
W  dalszej części tego punktu przedyskutow ano 
p ro je k t u c h w a ły  d o ty c z ą c e j  p o w o ła n ia  
jed nostk i p o z a w y d z ia ło w ej, k tó re j n azw ę 
ustalono ostatecznie jako  Centrum . K om pu



terowe. W  dyskusji (prof. A. ZIĘBIK, prof. S. 
W ĘG RZY N , prof. F. KRASUCKI, prof. J. 
S U W IŃ S K I, p ro f. J. C H O JC A N , d r W . 
P IL L IC H , p ro f. A. K L IM P E L  i prof. A. 
ZA STA W N Y ) poruszono - oprócz nazwy - 
sprawy' związane z funkcjonowaniem przyszłej 
je d n o s tk i. N as tęp n ie  w ięk szo śc ią  g ło só w  
(1 "w strz  ”) p rzy jęto  uchw alę następującej 
treści:

Uchwała Senatu Politechniki Śląskiej z 
dnia 6 grudnia 1993 roku

w sprawie pow ołania w strukturze Politechniki 
Śląskiej jednostk i pozaw ydziałow ej o nazwie 
C entrum  Kom puterowe

Senat Politechniki Śląskiej działając zgodnie  
z  §  33 Statutu uchwała co następuje:
1. Z  dniem  1 stycznia tworzy się w strukturze  
Uczelni jednostkę  pozaw ydziałow ą o nazwie 
Centrum  Komputerowe.
2. Podstawowym i zadaniam i C K  będą:
- n a d z ó r  n a d  b u d o w ą , a w p r z y s z ło ś c i  
eksploatacją uczelnianej sieci kom puterowej 
i pełn ien ie  fu n kc ji adm inistratora sieci
- p r o m o w a n ie  w U c ze ln i n a jn o w szy c h  
osiągnięć w zakresie użytkowych system ów  
kom pu terow ych  i p ro w a d zen ie  doradztw a  
specjalistycznego
- a d m in is tr o w a n ie  s ie c ią  k o m p u te ro w ą  
Rektoratu
- in ic jo w a n ie , tw o rze n ie  i m o d y fik a c ja  
własnych system ów uczelni wspomagających  
obsługę procesu  dydaktycznego
- organizow anie  szko leń  dla  pracow ników  
Uczelni eksploatujących systemy komputerowe
- współdziałanie z  instytucjam i krajowymi i 
m ięd zyn a ro d o w ym i w za k re s ie  łą czn o śc i 
inform atycznej
- z a k u p y  s p r z ę tu  i o p r o g ra m o w a n ia  
komputerowego.
3. S z c z e g ó ło w y  z a k r e s  za d a ń , sp o só b  

finan so w a n ia  oraz strukturę organizacyjną  
określi Regulam in zatw ierdzony przez Senat.
4. N adzór n ad  realizacją n iniejszej Uchwały 
pow ierza  się Prorektorowi ds. Nauki.

■  K ole jny  p u n k t o b ra d  pośw ięco n y  był 
sprawom  Ośrodka Szkoleniowego w Rybniku, 
a  ściślej jeg o  p rzeksz ta łcen iu  w  C entrum  
K ształcenia Inżynierskiego.
Z a poparciem  takiej uchw ały  - powiedział 
wieloletni Kierownik tego Ośrodka i obecny 
Dziekan Wydz. Górnictwa i Geologii prof. B.

DRZĘŹLA - przem awiają różne fakty, których 
nic można ignorować. Potencjalni kandydaci 
na studia w  tym Ośrodku, wywodzący się z 
miejscowej m łodzieży, są zainteresow ani w  
zakresie kształcenia na kierunkach “Inżynieria 
m iejska”, “O rganizacja i zarządzanie” oraz 
“Górnictwo i geologia”. Należy zatem poprzeć 
inicjatyw ę i rozszerzyć kom petencje k iero
wnictwa tego Ośrodka.
Propozycja znalazła poparcie w  dyskusji, w  
której wypowiadali się: prof. B. POCHOPIEŃ, 
prof. J. BENDKOW SKI, prof. S. W ĘGRZYN, 
p ro f F. KRASUCKI, prof. L. DOBRZAŃSKI, 
prof. J SUW IŃSKI, dr R  GRZYM KOW SKI, 
prof. A. KLIM PEL, mgr L. PIOTROW SKA, 
prof. J. ZABŁOCKI i m gr A. DUDA. Dyskusja 
o sc y lo w a ła  g łó w n ie  w ok ó ł re g u la m in u  
działalności tej jednostki i wyrażała troskę o 
p rze jrzy s to ść  k o m p eten cy jn ą . W  efekcie  
przyjęto, przy jednym głosie wstrzymującym 
się. uchwalę następującej treści:

Uchwała Senatu Politechniki Śląskiej z 
dnia 6 grudnia 1993 roku

w sp ra w ie  p r z e k s z ta łc e n ia  O śro d k a  
S zk o le n io w e g o  w R y b n ik u  w C e n tru m  
K sz ta łc e n ia  In ży n ie r sk ie g o  P o lite c h n ik i  
Ś lą s k ie j  i z a tw ie r d z e n ia  R e g u la m in u  
działalności tej jednostki

Senat Politechniki Śląskiej działając zgodnie  
z  §  27 Statutu Politechniki Śląskiej uchwala 
co następuje:
1. Z  dniem 1 czerwca 1994 roku przekształca  
s ię  O śro d e k  S z k o le n io w y  w R y b n ik u  w 
jednostkę pozaw ydziałow ą o nazwie Centrum  
K szta łcen ia  In ży n ie rsk ie g o  P o lite c h n ik i 
Śląskiej.
2. Zakres zadań, strukturę organizacyjną oraz 
sposób finansow an ia  C entrum  K szta łcenia  
Inżynierskiego określa Regulamin stanowiący 
załącznik do niniejszej Uchwały.

W  przyjętym “Regulaminie działalności Cen
trum  K ształcenia Inżynierskiego Pol. Śl. w  
R y b n ik u ” ( tak że  p rz y  je d n y m  g ło s ie  
w strzymującym się) zapisano m in., że CKI 
k ierow ać będzie D yrektor pow ołany  przez 
Rektora, a organem nadzorczym i doradczym 
Dyrektora będzie Rada Centrum, w  skład której 
w ejdą przedstaw iciele w ydziałów , których 
studenci kształcą się w  CKI, przedstawiciel 
W ład z  M ias ta  R y b n ik a  i p rz e d s ta w ic ie l 
działających lokalnie organizacji inżynierskich. 
Przedmiotem działania CKI jest organizowanie:



- działalności dydaktycznej w  zakresie 
studiów  inżynierskich,

- kursów  doskonalenia zawodowego,
- studiów  podyplom owych,
- konferencji, sym pozjów i innych spotkań 

naukow o-dydaktycznych,
- innych form  szkolenia organizowanego 

przez Politechnikę Śląską oraz 
w spółpracujące z n ią  zakłady pracy i 
instytucje,

- działalności badawczo-uslugowej.

■  P ro re k to r  ds. D y d a k ty k i p r o f  B. 
P O C H O P IE Ń  p rz e d s ta w ił w  n as tę p n y m  
punkcie obrad projekty uchwal w  sprawie zasad 
doboru kandydatów  na I rok studiów w  r. ak. 
1994/95 oraz w  sprawie przyjmowania na I rok 
studiów w  latach 1994/95 - 1996/97 laureat ów  
i finalistów  olimpiad. Projekty tych uchwal 
Senat przyjął bez dyskusji jednomyślnie. Ich 
t r e ś ć  z a m ie sz c z a m y  w  ru b ry c e  
DYDAKTYKA.

■  Prof. A. M OTYCZKA zreferował następnie 
sprawę przystąpienia Politechniki Śląskiej do 
S p ó łk i A k cy jn e j “ G ó rn o ś lą s k a  A g en c ja  
Budow nictw a” .
Górnośląska Agencja Budownictwa m a stać się 
rzeczyw istym  rep rezen tan tem  R eg ionu  w' 
k o n ta k ta c h  z p a r tn e ra m i k ra jo w y m i i 
zagran icznym i w  dziedzinie budow nictw a. 
B ęd z ie  w s p ó łp ra c o w a ć  z a d m in is t r a c ją  
rz ą d o w ą  i sa m o rz ą d o w ą  o ra z  z innym i 
insty tucjam i. A gencja zrzesza na zasadzie 
d o b ro w o ln o śc i s a m o rz ą d y  te ry to r ia ln e ,  
p rz e d s ię b io rs tw a  b u d o w lan e , śro d o w isk a  
naukowe oraz inne osoby prawne. Głównym 
ce lem  A g e n c ji j e s t  f in a n so w a n ie  o ra z  
przedstaw ianie nowych rozwiązań na terenie 
G órnego  Ś ląska  w  zakresie budow nictw a, 
budow nictw a ekologicznego i zatrudnienia.
W  uzupełnieniu Prorektor A. K LIM PEL dodał, 
iż Senacka K om isja ds. O rganizacji zaopi
niow ała propozycję jednomy ślnie.

Po krótkiej dyskusji (prof. J. SUW IŃSKI. prof. 
S. W ĘG R ZY N , prof. R. JA N ICZEK , prof. T. 
G L IN K A , p ro f. A. Z A S T A W N Y ) S enat 
p rz y ją ł  (p rz y  je d n y m  g ło s ie  sp rz e c iw u ) 
następującą uchwałę:

Uchwała Senatu Politechniki Ś ląskiej 
Z dnia 6 grudnia 1993 roku

w spraw ie p rzystąp ien ia  Politechniki Ś ląskiej 
do S p ó łk i A k c y jn e j G ó rn o ślą ska  A g e n c ja  
Budow nictw a

Sena t P olitechnki Ś ląskiej dzia łając zgodnie  z  
art. 48  u s t . l  p k t.8 c  U staw y o szko ln ic tw ie  
w yższym  i §  36  S ta tu tu  w yra ża  zg o d ę  na  
p r z y s tą p ie n ie  P o l i te c h n ik i  Ś lą s k ie j  ja k o  
akcjonariusza  za łożycie la  (z w ykupem  trzech  
p a kie tó w  akcji w artośc i 10  m in każda) do  
S p ó łk i  A k c y jn e j  G ó r n o ś lą s k a  A g e n c ja  
B udow nic tw a . J M  R e k to r  w yzn a czy  osobę  
r e p r e z e n tu ją c ą  U c z e ln ię  w o r g a n a c h  
przedstaw icielskich  spółki.

■  W  kolej nym punkcie Senat dokonał wyboru 
(w  g łosow an iu  ta jn y m ) cz ło n k ó w  K om isji 
Dyscyplinarnej dla N auczycieli A kadem ickich 
na kadencję 1994-96.
W  skład Komisji weszli.

•  z grupy profesorów
- prof. dr hab. inż. M arek B R O D Z K I
- prof. dr hab. inż. W itold G N O T
- prof. dr hab. inż. Jerzy T O M E C Z E K

•  z grupy doktorów  habilitow anych
- dr hab. inż. Edw ard T O M A SIA K , 

prof. Pol. Śl.
- dr hab inż. W ojciech Z IE L IŃ SK I, 

prof. Pol. Śl.

•  z grupy doktorów  zatrudnionych na 
stanowisku adiunkta

- dr inż. Zdzisław  FILU S
- dr inż. P iotr K O Ł O D Z IE JC Z Y K
- dr inż. arch Jerzy W IT E C Z E K

•  z grupy st. wykladoyvców i w ykładow ców
- dr K rzysztof C Z A PLA

•  z grupy asystentów
- m gr inż R om an R O G O Z IŃ SK I

■  Inform ację o realizacji kom puterow ej sieci 
metropolitalnej przedstawił Prorektor ds. N auki 
prof. W ł. SIKORA.
W  1992  ro k u  M in is te r s tw o  E d u k a c ji  
Narodowej zw róciło się do prof. S. W ęgrzyna 
o p rzedstaw ien ie  po trzeb  ś ro d o w isk a  n a u 
k o w eg o  w  z a k re s ie  su p e rk o m p u te ró y y .



O pierając się na przygotow anych w ówczas 
m ateriałach, K BN  włączył Politechnikę Śląską 
do p ro g ra m u  z w ią z a n eg o  z zak u p em  
superkom putera  i u tw orzenia sieci m etro
politalnej. W  styczniu 1993 r. KBN zwrócił 
się z p rośbą do Rektora o złożenie wniosku 
inwestycyjnego. W  lipcu 1993 r. KBN przy znał 
środk i na  budow ę sieci kom pu terow ej w 
wysokości 5 616 min. zl. Sieć m a obejmować 
Gliwice i Katowice. Zalecano, aby do sieci 
były w łączone uczelnie, instytuty naukowo- 
badayvcze i resortowe. Zgłosiło się 9 jednostek. 
KBN będzie wnikliwie analizował wydatki i 
m in. dlatego zaistnieje potrzeba pow ołania 
Pełnom ocnika Rektora ds. Komputeryzacji.

■  W  spraw ach bieżących i wolnych wnio
skach  wypowiadali się kolejno:

•  Prorektor B. PO CH O PIEŃ  zapoznał zebra
nych z term inarzem  rekrutacji na studia w roku 
ak . 1 9 9 4 /9 5  (p. D Y D A K T Y K A ) o ra z  
przypom niał o możliwości zgłaszania uwag do 
“Regulamin studiów” do dnia 15 lutego 1994r. 
N astępne cztery głosy dotyczyły Zarządzenia 
R ektora N r 8/93/94 w  sprawie m ianowania 
adiunktóyv ze stopniem dra hab. na stanowisko 
p ro fe so ra  n ad zw y czajn eg o . U w agi w  tej 
s p ra w ie  z ło ż y li do p ro to k o łu : p ro f. T. 
G LINKA, prof. L. DOBRZAŃSKI, prof. R. 
SO SN O W SK I i prof. W. CHOLEW A. Niżej 
cytujem y fragm enty tych wypowiedzi.

•  P ro f . T. G L IN K A  - “ P u n k t 2 tego  
Z arządzenia w arunkuje zgodę na ogłoszenie 
konkursu miedzy innymi od nieprzekroczenia 
l ic z b y  1,2 b ę d ące j s to su n k iem  liczb y  
profesorów mianowanych do liczby profesorów 
ty tu larnych  w  danej wewnętrznej jednostce 
organizacyjnej W ydziału. Zabieram  glos jako 
członek Senackiej Komisji ds. Kadry i jako 
Dziekan. Jako członek Senackiej Komisji ds. 
K adry uprzejmie informuję, że ta  sprawa nie 
b y ła  p rzez  K om isję ro zp a try w an a, gdyby 
K o m is ja  j ą  ro z p a try w a ła , to  j a  by łbym  
p rzec iw n y  uza leżn ian iu  liczby  stanow isk  
p ro feso rsk ich  od jak ichko lw iek  tego typu 
wskaźników. Jako Dziekan uważam ten zapis 
za nieporozumienie, wyjaśnię to na przy kładzie 
swojego W ydziału” .
N astęp n ie  D ziekan  om ów ił konsekw encje 
Zarządzenia na przykładzie W ydz E lektry
cznego i zakończył swoje wystąpienie prośbą 
skierowaną do JM  Rektora o skresłenie tego 
w arunku z pktu 2 Zarządzenia.

•  Prof. L. DOBRZAŃSKI - “Zarządzenie JM  
Rektora zrobiło bardzo złe wrażenie szczególnie 
w  grupie adiunktów z hab., a  którzy nie mieli 
okazji w ystąpić w  konkursie na stanowisko 
p ro fe s o ra  n a d z w y c z a jn e g o . R ó w n ież  
niekorzystne komentarze w ystępują w  grupie 
ad iunk tów  bez hab ilitac ji. W ydaje  się, że 
oprócz sp raw  poruszanych przez prof. T. 
Glinkę zarządzenie form ułuje problem w  ten 
sposób, że odpowiedni stosunek m a być w 
w ew n ę trzn e j je d n o s tc e  o rg a n iz a c y jn e j 
wydziału, co naszym zdaniem nie znajduje w 
niczym uzasadnienia, dlatego że podstawoyvą 
jednostką jest pomimo wszystko wydział... 
G eneralnie uw ażam , że jest to zarządzenie, 
które wcale nie jest prokreacyjne w  odniesieniu 
Jo  sam odzielnej kad ry  naukow ej - w ręcz 
p rz e c iw n ie . . .” P ro fe so r  w  zak o ń czen iu  
wnioskował o zawieszenie tego Zarządzenia, a 
właściwie wycofanie, dlatego że narusza ono 
przepisy Ustawy.

•  Prof. R. SOSNOW SKI - “Ze zdumieniem 
przeczytałem  to  Zarządzenie. ...Podzielam  
przytoczone argumenty, dodam tylko jedno od 
siebie - znalazłem się w  bardzo nieciekawej 
sytuacji jako Dziekan na Wydziale. Okazało 
się, że Wydział, który prowadzi 4 kierunki, jest 
jedynym  wydziałem  w  Uczelni, na którym  
zostali jeszcze doc. drzy hab. Ja sądziłem , 
że jeże li u s taw o d aw ca  m o cą  U staw y  nie 
podniósł wszystkich docentów drów hab. do 
stanowiska prof. nadzw., tzn. że nie jes t to 
obligatoryjne. Starałem się yv jakim ś czasie tę 
politykę prowadzić. Okazuje się, że zrobiłem 
b a rd z o  źle. T o  za rz ą d ze n ie  i teg o  ty p u  
p o s tę p o w a n ie  p o w o d u ją  k o m p le tn ą  
dem oralizację...” .
Profesor wnioskował przedyskutowanie sprawy 
w gronie: Rektorzy, Dziekani i Przewodniczący 
Senackiej Komisji ds. Kadry.

•  Prof. W . C H O L E W A  - “Inform uję, że 
26.1 1.93 r. w y stąp iłem  p isem nie  do JM  
Rektora w tej sprawie”. Profesor nie dopatrzył 
się w  Zarządzeniu formalnej sprzeczności z 
Ustawą, ale zauważył sprzeczność z interesami 
poszczególnych Wydzialóyv. Prosił, aby JM 
R ektor p rzeanalizow ał te  spraw ę i podjął 
odpowiednią decyzję.

Po ty c h  w y p o w ie d z ia c h  P ro re k to r  A. 
K LIM PEL stwierdził, iż nie chce wznawiać 
dyskusji na tem at try bu i systemu mianowania. 
D o te j p o ry  m ian o w an o  w  U cze ln i na 
stanow isko p ro fesora nadzw yczajnego 95.



docentów i doktorów habilitowanych, z których 
tylko 10. uzyskało tytuł profesora. Obciążenie 
dydaktyczne w  Uczelni jest bardzo nietypowe 
w  skali k ra ju . Jesteśm y  je d n ą  z n iew ielu  
U cze ln i, k tó ra  p rz y ję ła  ta k  n isk ie  lim ity  
obciążenia dydaktycznego - to  pociąga za sobą 
konsekwencje. P ro rek to r zw rócił uw agę na 
fakt, że jeżeli tylko 10. profesorów  uzy skało 
tytuł profesora, to  może się okazać, że w  1995 
r. przed Senatem pojawi się problem dotyczący 
podjęcia decyzji o powrocie - zgodnie z U staw ą 
- p ro feso rów  m ianow anych  n a  poprzednie 
stanowiska, a  stanowiska docenta nie m a ju ż  
w  Ustawie i nic nie wskazuje na to, aby się 
p o ja w iło . T ak że  sp ra w a  m ia n o w a n ia  na 
stanowisko profesora zwyczajnego - zdaniem 
P ro re k to ra  w y m a g a  p rz e d y sk u to w a n ia . 
Stanowisko to  uzyskało do tej pory tylko 22. 
profesorów.

•  Prorektor W ł. SIK O RA  - poinformował o 
k o n fe re n c ji  re k to ró w  w y ższy ch  szkó ł 
te c h n ic z n y c h  w  K ie lc a c h  ( re la c ję  z tej 
ko n fe ren c ji z am ieśc iliśm y  w  poprzedn im  
numerze Z ŻYCIA...).

•  Prof. L. D O B R Z A Ń S K I - w nioskow ał 
wprowadzenie zasady “pierwszego czytania” 
n a  p o s ie d z e n ia c h  S e n a tu , w  p rz y p a d k u  
rozpatryw ania obszernych dokumentów.

•  P ro f. J. S U W IŃ S K I - p rzy p o m n ia ł o 
w yborach  do K B N , prosił o inform ację na 
tem at funduszu inwestycyjnego oraz zwrócił 
uwagę na brak informacji o dwóch doktoratach 
z W y d z ia łu  C h e m ic z n e g o  w  b iu le ty n ie  
Z Ż Y C IA ...
W  sprawie funduszu inwestycyjnego Prorektor 
W ł. S iko ra  stw ierdził, iż p raw dopodobnie  
funduszu tego nie będzie, bowiem wszystkie 
środki wydano na komputeryzację.

•  Prof. W. C H O LEW A  - zwrócił uwagę na 
dokonywane w  innych uczelniach działania, w  
wyniku których z części funduszy z BK i BW  
u tw o rz o n o  s p e c ja ln y  fu n d u sz  o k re ś la n y  
m ianem  “ 14 pensji” . N a  pytanie, czy takie 
działanie podjęto również w  naszej Uczelni, 
P ro re k to r W ł. S iko ra  stw ierdził, iż u nas 
stosowane są  górne pułapy wynagrodzeń i nie 
rozpatryw ano takiej możliwości.

•  P ro f . S. W Ę G R Z Y N  - w y ra z ił 
zaniepokojenie z powodu opóźnienia wyborów 
do KBN oraz z powodu braku informacji na 
te m a t  n a sz e j U cze ln i w  ś ro d o w isk a c h

m asow ego przekazu. W  tej drugiej kw estii 
wnioskował rozważenie możliwości pow ołania 
rzecznika prasow ego Rektora.
W  spraw ie inform acji o Uczelni w  środkach 
m asow ego przekazu Prorektor B. Pochopień 
wyraził odm ienny pogląd stw ierdzając, iż jest 
ona w ystarczająca.

•  D r A. SO B A Ń SK I - p rosił o rozw ażenie 
m o ż liw ośc i d o k o n an ia  je sz c z e  w  g ru d n iu  
w ypłaty z ty tu łu  godzin ponadw ym iarow ych. 
M gr W . W ydrychiew icz w yjaśnił,iż zaliczka 
będzie w ypłacona, ale nie określił dokładnego 
term inu , poniew aż w iąże się on ze sp raw ą  
z a lic z e n ia  k o sz tó w  do o k re ś lo n e g o  ro k u  
budżetowego.

•  M g r. W . W Y D R Y C H IE W IC Z  - 
poinformował o umowie notarialnej podpisanej 
w  spraw ie kupna-sprzedaży  D om u S tuden 
ckiego w  K atow icach oraz o w ykupieniu 50%  
zniżki na przejazdy PKP.

■  P rz y ję c ie m  p ro to k o łu  z d ru g ie g o  
posiedzenia Senatu, ob rady  zakończono po 
praw ie sześciu godzinach.

Z PRAC JM REKTORA

■  2 grudnia 1993 r, podpisano um ow ę kupna- 
sprzedaży jednego z D om ów  Studenckich w  
K a to w icach  p o m ięd zy  Iz b ą  S k a rb o w ą  w  
K atow icach i Politechniką Śląską. Zgodnie z 
decyzją Senatu kw ota 20 nild zł. uzyskana ze 
sp rzed aży  DS zo stan ie  p rz e z n a c z o n a  n a  
rozbudowę bazy sportowej Uczelni.

■  W  dniu  8 g ru d n ia  1993 r. w  s iedz ib ie  
F u n d a c ji  im . A lf re d a  K ru p p a  w  E sse n  
(N iem cy) doszło  do p o d p isan ia  końcow ego 
p ro to k o łu  p o d su m o w u ją c e g o  w ie lo le tn ie  
finansowanie badań prow adzonych w  ram ach 
C entrum  U sz lach e tn ian ia  W ęgla . P ro to k ó ł 
podpisali ze strony polskiej - M inister Edukacji 
Narodowej prof. Aleksander ŁU C ZA K , Rektor 
Politechnki Śląskiej prof. W ilibald W IN K L E R  
i D yrektor C U W  prof. H enryk Z IE L IŃ SK I, a 
ze strony niemieckiej - Prezes Fundacji prof. 
B e rth o ld  B E IT Z  ( in fo rm a c ję  o e fe k ta c h  
działa lności C U W  zam ieszczam y w  innym  
m iejscu  - p. W S P Ó Ł P R A C A  Z Z A G R A 
N IC Ą ). P rzy  okazji p o b y tu  w  N iem czech



Rektor W . W inkler został zaproszony przez 
R ektora Uniwersytetu w  Essen p. Lehmanna. 
Podczas spotkania przedyskutow ano m ożli
w o śc i n a w ią z a n ia  b liż sze j w sp ó łp ra c y  
naukowej pomiędzy obiem a uczelniami.

■  15 grudnia 1993 r. odbyło się z inicjatywy 
Z N P  w  P o lite c h n ic e  Ś lą sk ie j sp o tk a n ie  
K ierow n ic tw a  U czelni z P rezydium  Z N P, 
podczas którego omawiano m in. problematykę 
socjalną, w tym  możliwości rozbudowy bazy 
wypoczynkowej Uczelni. Podobne spotkanie z 
Prezydium N SZZ “Solidarność” odbyło się 21 
grudnia.

■  16 grudnia 1993 r. w  K atedrze P iotra i 
Paw ła w  G liw icach została odprawiona M sza 
Św. w  in tencji p raco w n ik ó w  i s tudentów  
Politechniki Śląskiej. Po Mszy Św. odbyło się 
spo tkanie  op ła tkow e z B iskupem  D iecezji 
Gliwickiej.

■  17 grudnia 1993 r. w  sali Senatu odbyło się 
spotkanie opłatkowe Kierownictwa Uczelni z 
Prodziekanami, natomiast kilka dni później (20 
grudnia) spotkanie z Dziekanami.

■  20 grudnia 1993 r. w  Uniwersytecie Śląskim 
w  K ato w icach  odby ło  się zebran ie  P o ro 
z u m ie n ia  R e k to ró w  U cze ln i Ś lą sk a , 
Częstochowy i Opola, podczas którego m in. 
p rzeprow adzono w ybory Przewodniczącego 
Porozumienia. Został nim ponownie Rektor UŚ 
p ro f. d r hab . M ieczy sław  PA Z D A N . N a 
fu n k cję  W icep rzew o d n icząceg o  w ybrano  
R ektora Pol. Śl. prof. dra hab. inż. W ilibalda 
W INKLERA.

STOPNIE NAUKOWE, 
STANOWISKA 

■ Habilitacje

Stopień doktora habilitowanego uzy skali:

•  dr inż. Zdzisław K O W A L C Z U K  (1 40)
z Politechniki Gdańskiej; tem at pracy hab. - 
"Dyskretne modele w  projektowaniu układów 
sterow ania“ , RAu, 25.05.93 r., zatwierdzenie 
przez CK ds. TN iSN  - 20.12.93 r.

•  d r inż. R y sz a rd  B IA Ł E C K I (1. 4 4 ) z 
Instytutu Techniki Cieplnej Pol. Śl.; tem at 
pracy hab. - ”Solving H eat Radiation Problems 
Using the Boundary Element M ethod“ , RM E 
- 01 .07 .93  r., zatw ierdzenie p rzez C K  ds. 
T N iS N -2 0 .1 2 .9 3  r.

■ Doktoraty

W  grudniu 1993 r. stopień doktora uzyskał

•  m gr inż. Zbigniew PR U SZK O W SK I (1.42) 
z K atedry Technologii Chemicznej W ęgla i 
R o p y  N a fto w e j P o l. Ś l.; te m a t p ra c y  
dok to rsk iej - “W y tw arzan ie  w ysoko jako- 
ściowych warstw  rezystywnych N i-P oraz Ni- 
Co-P na aktywnym podłożu ceram icznym ”, 
prom otor - prof. dr hab. inż. W itold GNOT, 
R C h - 1.12.93 r.

■ Stanowisko profesora 
nadzwyczajnego

JM  Rektor mianował na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego z dniem 15 grudnia 1993 r. 
następujące osoby:

•  dr hab. inż. M arian DO LIPSK I - Instytut 
Mechanizacji G órnictwa (RG)

•  dr hab. inż. Aleksander LU TY N SK I - 
K atedra Przeróbki Kopalin i Utylizacji 
Odpadów M ineralnych (RG)

■ dr hab. inż. Edward TOM ASIAK - Instytut 
Budowy Maszyn (RMT).

W ręczenie nominacji odbyło się 15 grudnia.

Gratulacje

DYDAKTYKA

P rze d s ta w ia m y  n iż e j  u ch w a ły  S en a tu  w 
spraM’ie doboru kandydatów na studia w roku 
a kadem ickim  1994/95, te rm iny  sk ła d a n ia  
d o k u m e n tó w  i te r m in a r z  p o s tę p o w a n ia  
kwalifikacyjnego.

Uchwała
Senatu Politechniki Śląskiej w  Gliwicach  

z dnia 6 grudnia 1993 r.

w sprawie zasad doboru kandydatów na 
poszczególne kierunki s tud iów  w Poli
technice Śląskiej w roku ak. 1994/95.
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N a podstawie art. 141 ust. 1. ustaw y z dnia 12 
w rześn ia  1990 r. o szkoln ictw ie w yższym  
(D z.U . N r 65 z 1990 r ., poz. 38 6 ) S enat 
Politechniki Śląskiej w  G liw icach na swym 
posiedzeniu w  dniu 6 grudnia 1993 r. uchw ala 
co następuje:

§1
1.W stęp na I rok studiów dziennych - na 

kierunkach
A u to m a ty k a  i R o b o ty k a , E le k tro n ik a  i 
Telekom unikacja, E lektrotechnika, F izyka 
Techniczna, Górnictwo i Geologia, Inżynieria 
C h e m ic z n a  i P ro c e s o w a , In ż y n ie r ia  
M a te r ia ło w a , In ż y n ie r ia  Ś ro d o w isk a , 
M atem atyka, M echanika i Budow a Maszy n, 
M eta lu rg ia , Technologia C hem iczna (bez 
specjalności Pom iary Fizyczne w Technologii 
C h e m ic zn e j)  T ra n s p o r t ,  W y c h o w a n ie  
T echn iczne  - będzie w olny, o ile liczba 
kandydatów  na określonym kierunku będzie 
nie większa od ustalonego limitu miejsc.

2. W  przypadku, gdy liczba kandydatów na 
określonym kierunku studiów będzie większa 
od liczby  m iejsc , o p rzy jęc iu  kandydata  
zd e c y d u je  p o z y ty w n y  w y n ik  ro zm o w y  
kwalifikacyjnej.

§ 2
1. K andydatów  na I rok studiów dzienny ch 

n a  p o z o s ta ły c h  k ie ru n k a c h  o b o w iązu ją  
odpowiednio:
a) na kierunku A rchitektura i Urbanisty ka
- sp raw d z ian  przedm iotow y' z uzdoln ień  
architektonicznych;
b) na kierunku Budownictwo
- spraw dzian przedm iotow y z m atem atyki 
(obow iązuje tylko kandydatów , którzy' nic 
zdawali m atem atyki na m aturze);
- rozm ow a kwalifikacyjna;
c) na kierunku Inform atyka
- spraw dzian przedm iotowy z matematy ki;
- spraw dzian przedm iotowy z fizyki;
d) na kierunku Zarządzanie i M arketing
- spraw dzian przedm iotowy z m atem atyki;
- rozm ow a kwalifikacyjna.
e) n a  sp ec ja ln o śc i P o m ia ry  F izyczne w 
T e c h n o lo g ii  C h e m ic z n e j (k ie ru n e k  
Technologia Chem iczna)
- ro z m o w a  k w a lif ik a c y jn a  w' ję z y k u  
angielskim.

2. Spraw dzian z uzdolnień architektonicznych 
jest sprawdzianem  wieloczęściowym.

3. S p raw d z ian y  z m atem aty k i i fizyki są 
je d n o c z ę śc io w y m i sp ra w d z ia n a m i p ise 
mnymi.

4. O c e n y  u z y sk a n e  ze sp ra w d z ia n ó w

p rz e d m io to w y c h , j a k  ró w n ie ż  w y n ik  
rozm ow y kw alifikacy jnej w yrażane  są  w  
punktach.

5. O przyjęciu kandydata n a  dany kierunek 
studiów  decyduje sum a uzyskanych  przez 
niego punktów , której m inim alną w artość dla 
każdego kierunku określa Uczelniana Kom isja 
R ek ru tacy jna  w  porozum ieniu  z W y d z ia 
łow ym i K o m isjam i R e k ru ta c y jn y m i, po 
podsum ow aniu wyników.

§ 3
1. W stęp na I rok stud iów  w ieczorow ych i 

zaocznych  będzie  w olny  n a  w szystk ie  te  
k ie ru n k i s tu d ió w , n a  k tó ry c h  l ic z b a  
kandydatów będzie nie większa od ustalonego 
limitu miejsc.

2. W  przypadku, gdy liczba kandydatów  na 
określonym kierunku studiów  będzie większa 
od usta lonego  lim itu  m ie jsc , o p rzy jęc iu  
k a n d y d a ta  zd ecy d u je  p o z y ty w n y  w y n ik  
rozmowy kwalifikacyjnej.

3. Studiow anie na studiach w ieczorow ych i 
zaocznych jest odpłatne.

§ 4
Laureaci i finaliści olim piad przyjm ow ani są  
na I rok studiów  w  pierw szej kolejności - 
zgodnie z zasadam i określonym i w  U chw ale 
Senatu Politechniki Śląskiej w' G liw icach z 
dnia 6 g ru d n ia  1993 r. w  sp raw ie  zasad  
przyjmowania na I rok studiów w  Politechnice 
Śląskiej w  roku akadem ick im  1994/95  -  
1996/97 laureatów  i finalistów  olim piad.

Uchwala Senatu Politechniki Śląskiej 
w Gliwicach z dnia 6 grudnia 1993 r.

w sprawie zasad przyjm ow ania  na I rok  
studiów w  Politechnice Śląskiej w latach  
a kadem . 1 9 9 4 /9 5  -1 9 9 6 /9 7  la u r e a tó w  i 
finalistówolimpiad.

N a podstawie art. 141 ust. 1 ustaw y z dnia 12 
września 1990 r. o szkolnictwie wyższym  (Dz. 
U. N r 65 z 1990 r., poz. 386) Senat Politechniki 
Śląskiej w  G liw icach na swym posiedzeniu w  
dniu 6 grudnia 1993 r. uchw ala co następuje.

I. P raw o  p rz y ję c ia  n a  I rok  s tu d ió w  bez 
sp raw dzianu  p rzedm io tow ego  i rozm ow y 
kwalifikacyjnej m ają:

1. la u re a c i  O lim p ia d y  A s tro n o m ic z n e j ,  
O lim p ia d y  C h e m ic z n e j ,  O lim p ia d y  
E k o lo g ic z n e j , O lim p ia d y  F iz y c z n e j , 
O lim p ia d y  M a te m a ty c z n e j , O lim p ia d y



W iedzy Ekonomicznej, O lim piady W iedzy 
T ech n iczn e j - na w szy stk ie  k ie ru n k i z 
w y ją tk ie m  k ie ru n k u  A rc h ite k tu ra  i 
Urbanistyka;

2. laureaci i finaliści stopnia centralnego 
O lim p ia d y  W ied zy  i U m ie ję tn o śc i 
Budowlanych - na kierunek Budownictwo;

3. finaliści Olimpiady M atematy cznej - na 
kierunek M atem atyka;

4. finaliści Olimpiady Chemicznej - na kierunek 
Inżynieria Chemiczna i Procesowa, Inżynieria 
Środowiska oraz Technologia Chemiczna;

5 .u c z e s tn ic y  Z a w o d ó w  I I - s to p n ia  
D ośw iadczalnego  O lim piady  Fizycznej i 
finaliści O lim piady Fizycznej - na kierunek 
Fizyka Techniczna.

II.Z w oln ien ie  ze sp raw dzianów  przedm io
towych przysługuje:

1 .f in a lis to m  O lim p ia d y  C h em iczn e j i 
Olim piady Ekologicznej - z chemii;

2. uczestnikom Zawodów II stopnia Doświad
czalnego O lim piady Fizycznej i finalistom 
Olim piady Fizycznej - z fizyki;

3.finalistom Olimpiady M atematycznej - z 
matematyki.

III . P o d s ta w ą  u z y sk a n ia  u p ra w n ie ń  
o k re ś lo n y c h  w  p k t .I - I I  je s t  o ry g in a ł 
dokumentu wydanego przez główny komitet 
organizacyjny danej olimpiady.

IV.Z uprawnień określonych w  pkt. I-II mogą 
korzystać laureaci i finaliści jeden raz - w  roku 
uzyskania świadectwa dojrzałości lub w  roku 
następnym , niezależnie od roku uzy skania 
tytułu laureata, finalisty lub uczestnika.

H A R M O N O G R A M  REK R U TA C JI NA  
STU D IA  w r. ak. 1994/95

TERM IN  SKŁAD ANIA D O K U M E N TÓ W

10.06.1994
kierunek A rchitektura i Urbanistyka

15.06.1994
pozostałe kierunki studiów

TE R M IN A R Z PO STĘPO W AN IA  K W ALIFI
K AC YJN EG O

14.06.1994 - (wtorek - 9.00)
15.06.1994 - (środa - 9.00) 
sprawdziany z uzdolnień architektonicznych

21 06.1994 (wtorek - 9.00)
sprawdzian z matem atyki;

22.06.1994 (środa -9 .0 0 )
- sprawdzian z fizyki,
- rozmowy kwalifikacyjne dla kandydatów  na 

kierunki: Budownictwo, Zarządzenie i m ar
keting oraz specjalność Pom iary fizyczne w 
te c h n o lo g ii ch em iczn e j (n a  k ie ru n k u  
Technologia chemiczna);

27.06.1994 (poniedziałek - 9.00)
- rozpoczęcie ewentualnych rozmów kwalifi

kacyjnych na studia dzienne dla kandydatów 
na te  k ie ru n k i, g d z ie  l ic z b a  zg ło szeń  
przekroczyła ustalony limit miejsc;

5.07.1994 (wtorek - 9.00)
- rozpoczęcie ewentualnych rozmów kwalifi
kacyjnych na studia wieczorowe i zaoczne.

ORGANIZACJA

W  grudniu 1993 r. ukazały się następujące 
akty normatywne Rektora Politechniki Śląskiej:

■  Z arządzen ia

•  N r 10/93/94 z dnia 7 g rudn ia  1993 w 
sp raw ie  p rz e k sz ta łc e n ia  O śro d k a  S zk o 
leniowego w Rybniku w Centrum Kształcenia 
Inżynierskiego Politechniki Śląskiej

•  N r 11/93/94 z dnia 7 grudnia 1993 roku w 
spraw ie zm ian w  strukturze organizacyjnej 
jednostek podstawowych oraz w  Regulaminie 
O rganizacyjnym  A dm inistracji i Jednostek 
działalności gospodarczej

•  N r 12/93/94 z dnia 7 grudnia 1993 roku w  
sp raw ie  p o w o łan ia  w  s tru k tu rze  U czeln i 
jednostki pozawydziałowej o nazwie Centrum | 
Komputerowe Politechniki Śląskiej

•  N r 13/93/94 z dnia 7 grudnia 1993 roku w 
sprawie konkursu na stanowisko D yrektora 
Centrum Komputerowego Politechniki Śląskiej 
i powołania Komisji Konkursowej

•  N r 14/93/94 z dnia 15 grudnia 1993 roku 
w  sprawie pow ołania Uczelnianej Komisji ds. 
S tudenckich P rak tyk  i O bozów  N aukow o- 
Badawczych



•  N r 15/93/94 z dnia 15 grudnia 1993 roku 
w  spraw ie zasad p rzyznaw ania stypendiów  
asystentom stażystom

•  N r 16/93/94 z dnia 23 grudnia 1993 roku 
w  sp ra w ie  za sad  g o sp o d a rk i f in an so w ej 
Politechniki Śląskiej

•  N r 17/93/94 z dnia 23 grudnia 1993 roku 
w  spraw ie zasad przyznaw ania stypendiów' 
naukowych

•  N r 18/93/94 z dnia 23 grudnia 1993 roku 
w  sprawie zasad m ianow ania na stanowisko 
profesora zwyczajnego w Pol. Śl.

•  N r 19/93/94 z dnia 23 grudnia 1993 roku 
w  sprawie zasad m ianowania na stanowisko 
p ro fe so ra  nadzw yczajnego  w  P o litechnice 
Ś ląskiej ad iunk tów  p o siad a jący ch  stopień 
naukowy doktora habilitowanego

•  N r 20/93/94 z dnia 23 grudnia 1993 roku 
w  sprawie zasad m ianow ania na stanowisko 
p ro fe so ra  nadzw yczajnego  w  P o litechnice 
Ś ląsk ie j d o cen tó w  p o s ia d a ją c y c h  stop ień  
naukowy doktora habilitowanego

•  Aneks do Zarządzania N r 3/93/94 z dnia 
28 p a ź d z ie rn ik a  1993 ro k u  w  sp ra w ie  
pow ołania Uczelnianej Komisji ds. kosztów 
utrzym ania Dom ów Studenckich i wyżyw ienia 
w  stołówkach studenckich Politechniki Śląskiej

•  Aneks do Zarządzenia N r 13/93/94 z dnia 
7 grudnia 1993 roku w  sprawie konkursu na 
s tan o w isk o  D y re k to ra  C en tru m  K o m p u 
terow ego Politechniki Śląskiej i pow ołania 
Komisji Konkursowej

■  P ism a  o k ó ln e

•  N r 4/93/94 z dnia 13 grudnia 1993 roku w  
sprawie ulg w  komunikacji krajowej PKP dla 
pracow ników  Politechniki Śląskiej

•  N r 5/93/94 z dnia 20 grudnia 1993 roku w 
spraw ie pow ołania  Rektorskiej K om isji ds. 
Badań W łasnych

•  N r 6/93/94 z dnia 29 grudnia 1993 roku w 
spraw ie odpłatności za miejsce, pokój lub seg
m ent w' ho te lach  asystenckich  Politechniki 
Śląskiej w  I kw artale 1994 roku.

WSPÓŁPRACA Z ZAGRANICĄ

■  W Y JA Z D Y , PR Z Y JA Z D Y

•  W  g ru d n iu  1993 r. z a re je s tro w an o  34 
w yjazdy zagraniczne. N asi pracow nicy udali 
się do następujących krajów: Czechy (20 osób), 
Słowacja (3), Francja (2), H olandia (2), W ielka 
Brytania (2) oraz N iem cy, R osja, Szw ajcaria, 
U k ra in a  i U S A  (p o  je d n e j o so b ie ) . C el 
wyjazdów: w ym iana - 20 osób, konferencje - 
12 osób, zaproszenie innego resortu - 2 osoby.

•  W  tym sam ym  okresie do Uczelni przybyło 
25 osób z zagranicy, w  tym  - 17 w  ram ach 
wym iany i 8 - na zaproszenie. A  oto kraje, z 
których wywodzili się nasi grudniow i goście: 
Czechy (12 osób), U kraina (5), N iem cy (4), 
W ielka B rytania (3), S łow acja (3).

■  S p r a w o z d a n ie  z d z ia ła ln o śc i  C U W  
( sk ró t)

W  1981 r. p o d p is a n o  p o ro z u m ie n ie  o 
w spółpracy naukow o-badaw czej w  dziedzinie 
p rze tw ó rstw a  w ęgla  m iędzy  F u n d a c ją  im. 
A lfreda K ruppa  von B ohlen und H albach  
(A K B H ) re p re z e n to w a n ą  p rz e z  K u ra to ra  
F u n d ac ji p ro f. d r h .c  B e rth o ld a  B e itz a  i 
ó w czesn y m  M in is te rs tw e m  S z k o ln ic tw a  
Wy ższego i Techniki reprezentow anym  przez 
M inistra prof. Janusza Górskiego. W  wyniku 
p o rozum ien ia  u tw orzono  w sp ó ln y  p o lsko - 
niemiecki program  badaw czy. Porozum ienie 
podpisano “ ... w  przeświadczeniu, że w  ram ach 
p rzy sz łeg o  p o k ry w a n ia  p o trzeb  e n e rg e ty 
cznych, w ybitną  rolę i znaczenie  po siad ać  
będzie wykorzy stanie w ęgla a  tym  sam ym  w 
sz c z e g ó ln e j m ie rz e  ró ż n e  te c h n o lo g ie  
u sz lach e tn ian ia  w 'ęg la ...” o ra z  “ ... w' celu  
w y ra ż e n ia  z a in te re s o w a n ia  o b u  s tro n  w  
s ty m u lo w a n iu  w s p ó łp ra c y  n a u k o w e j i 
naukow o-technicznej m iędzy naukow cam i i 
specjalistam i Polski i N iem iec” .
Strona polska postaw iła do dyspozycji swój 
potencjał badaw czy , zespo ły  naukow ców ' i 
koncepcje technologiczne. S trona niem iecka 
zabezpieczać m iała  realizow any program  wr 
o d p o w ied n i sp rz ę t, te c h n ik ę  p o m ia ro w ą , 
aparaturę technologiczną oraz przejm ow ała na 
siebie koszty staży' naukow ych, uczestnictw a 
w  konferencjach, sem inariach zw iązanych z 
realizacją  tem atyki badaw czej. D ocelow ym  
efektem realizacji program u w spółpracy  m iało



b y ć  o p ra c o w a n ie  w y b ran e j te c h n o lo g ii 
przetw órstw a węgla i doprowadzenie jej do 
sk a li p ilo to w e j ro k u ją c e j re a liz a c je  
przemysłowe.
U stalono, że program  będzie realizow any i 
k o o rdynow any  p rzez  P o litechn ikę  Ś ląską  
tradycyjnie i regionalnie bliską problematyce 
p rze tw órstw a w ęgla. D la adm inistrow ania  
programem i jego finansami pow ołano do ży cia 
w y o d rę b n io n ą  je d n o s tk ę  o rg a n iz a c y jn ą  
P o lite c h n ik i Ś lą sk ie j tzw . C en tru m  
Uszlachetniania W ęgla (CUW ). N adzór nad 
realizacją program ów badawczy ch sprawowała 
Rada N aukow a, w  skład której wchodziło po 
4 przedstaw icieli obu stron, sygnatariuszy 
p o rozum ien ia  o raz  pełnom ocnik  F undacji 
A lfreda K ru p p a  von Bohlen und Flalbach 
(AKBH) oraz sekretarz z ram ienia M SzW iT, 
obecnie M inisterstw a Edukacji N arodow ej 
(M E N ). Z ram ien ia  P o litechn ik i Ś ląskiej 
członkiem Rady w całym okresie działalności 
CUW  był Rektor Uczelni. Funkcję Dy rektora 
p o w ie rz o n o  p ro f . d r h ab . inż. Je rzem u  
T O M E C Z K O W 1, a d z ia ła ln o ść  skoncen 
tro w a n o  w  filii  P o lite c h n ik i Ś ląsk ie j w 
Dąbrowie Górniczej.
W  1981 r. dokonano wstępnej selekcji tematy ki 
b ad aw cze j k o n c e n tru ją c  u w ag ę  na tych  
projektach, które zakładały  uzyskanie bądź 
w ysokow artościow ych produktów  z węgla, 
bądź gw aran tow ały  wysokosprawoiościowe, 
ekologicznie czyste przetw orzenie wręgla w 
energię użytkow ą. R ów nocześnie ustalono 
zakres uzupełniających badań w  dziedzinie 
fizykochemicznej struktury węgla, m echani
zmów procesów  pirolizy i zgazowania węgla. 
W  la tach  1982-83 lab o ra to ria  badaw cze 
u c z e s tn ic z ą c e  w re a l iz a c ji  p ro g ra m u  
wyposażone zostają w  odpowiedni sprzęt do 
badań instrum entalnych i technologicznych. 
Z g o d n ie  z z a ło ż e n iam i p ro g ra m u  p ra c e  
k o n c e n tru ją  się  n a  tró jp ro d u k to w y m  
rozkładzie termicznym węgla na smolę, gaz i 
karbonizat oraz na zgazowaniu karbonizatu. 
W  k o le jn y c h  la ta c h  (1 9 8 4  i 1985) 
przeprow adzane są  testy  technologiczne w 
aparaturze o nominalnej zdolności pirolizy' i 
zgazowania ok. 50 kg/h węgla w  laboratorium 
Instytutu Energetyki Paliwowej Politechniki 
Śląskiej w  Dąbrowie Górniczej.
Realizacja opracowanych założeń technologii 
p iro liz y  w ęgla  w  reak to rze  flu idalnym  z 
wysokotemperaturowym wymiennikiem ciepła 
zanurzonym w' złożu fluidalnym, aczkolwiek 
a tra k c y jn a , w y m ag a ła  p rz e te s to w a n ia  w  
dłuższych okresach prób technologiczny ch.

W  1986 roku w wyniku szczegółowej dyskusji 
różnych aspektów  problem atyki pirolizy, a 
zw łaszcza jej powiększalności i po analizie 
m o ż liw o śc i te c h n ic z n o -re a liz a c y jn y c h  
Politechniki Śląskiej, zdecydowano w olą Rady 
N au k o w e j n a  k o n ty n u a c ję  p ro g ra m u  w 
k ie ru n k u  p iro liz y  w ęg la  w  re a k to rz e  z 
cyrkulującym  złożem fluidalnym  wg korekt 
w prowadzonych przez Instytut Chemicznej 
Przeróbki W ęgla (IChPW ) oraz włączono do 
rea lizac ji badań  zespo ły  i p o ten c ja ł tego 
Instytutu. Równocześnie funkcję D yrektora 
C U W  p o w ie rz o n o  d o ty c h c z a so w e m u  
członkowi Rady Naukowej CUW  prof. dr hab. 
inż. Henrykowi ZIELIŃSKIEM U, będącemu 
w' tym czasie również dyrektorem IChPW. 
W yniki eksperym entalne, analizy technolo- 
g iczno -ekonom iczne  o raz  k o n fro n ta c ja  z 
re a lia m i sy tu a c ji e n e rg e ty c zn e j P o lsk i 
jed n o zn aczn ie  w sk aza ły  na a trak cy jn o ść  
ukierunkow ania technologii na pogłębiony 
proces pirolizy przebiegający w temperaturach 
9 0 0 -9 5 0 °C  d a ją c y  ty lk o  dw a p ro d u k ty : 
niskokaloryczny gaz i karbonizat. W  1989 r. 
uruchomiono kolejny reaktor doświadczalny 
(250 kg w ęgla/h) z cy rku lu jącym  złożem  
fluidalnym  pracu jący  w  wysokim  zakresie 
te m p e ra tu r  ro zk ład u  w ęg la  9 00 -950°C  i 
c h a ra k te ry z u ją c y  się b a rd z o  w y so k ą  
dyspozycyjnością technologiczną. B adania 
te c h n o lo g ic z n e , p ró b y  b ila n so w e  i 
optym alizacyjne dla param etrów  procesu i 
konstrukcji elem entów  reak to ra , p rzep ro 
wadzono dla 7 różnych w'ęgli, charak tery 
stycznych dla użytkow anych w energetyce, 
przetwarzając łącznie ponad 820 t węgla do 
końca 1990 roku.
Ostatnia w ersja autoterm icznego reaktora z 
c y rk u ją c y m  z łożem  f lu id a ln y m , po 
potwierdzeniu swych zalet w  ciągłym ruchu 
techno log icznym , zo s ta ła  zaak cep to w an a  
zarówno przez zespoły badawcze jak  i Radę 
N a u k o w ą  P ro g ra m u  ja k o  ro z w ią z a n ie  
przydatne do dalszych działań rozwojowych. 
W  1990 roku  w y k o n a n o , o p ró c z  p ra c  
badaw czych, szereg opracow ań studialnych 
d o ty c z ą c y c h  w łą c z e n ia  o p ra c o w a n e j 
technologii w  układy skojarzonej gospodarki 
paliwowo-energetycznej. W  1990 roku Cen
tru m  U sz lach e tn ian ia  W ęg la  w y stąp iło  z 
propozycją kontynuacji program u do 1993 r., 
tym  razem  o b e jm u jąceg o  p rze testo w an ie  
technologii pirolizy w skali pilotowej, tj. w  
reak torze o w ydajności 8 t  w ęgla/h. Tym  
samym zakończono realizacje zakresu badań 
podstawowych a rozpoczęto fazę prac cyklu



b ad aw czo -ro zw o jo w eg o . Z ap ro p o n o w an o  
lokalizację technologii n a  terenie instalacji 
doświadczalno-produkcyjnej paliw a bezdom 
nego IC hP W  w  m iejscu istn iejącego tam  i 
zatrzym anego w  eksploatacji zespołu obiektów 
pirolizy węgla z użyciem stałego nośnika ciepła. 
N iezależn ie  od osta tecznej decyzji sy g n a
tariuszy porozum ienia M EN  i Fundacji AKBH, 
o d n o śn ie  p rz e d łu ż e n ia  je g o  w a ż n o śc i, 
przystąpiono do równoczesnego z badaniam i 
te c h n o lo g ic z n y m i p ro je k to w a n ia  now ego  
o b ie k tu  i je g o  b u d o w y . K ie ro w a n o  się 
zasadniczą m otyw acją  prow adzonych prac, 
ja k ą  po 10-ciu la tach  realizacji p rogram u, 
ciągle jest racjonalizacja zużytkowania węgla 
przy pełnej oęhronie środowiska naturalnego. 
P rob lem atyka ta  d la  Polski n ab ra ła  w  tym  
czasie również charakteru strategicznego. 
R e a liz a c ja  p ro g ra m u , k o n fro n to w a n a  na 
bieżąco z św iatow ym i tendencjam i rozwoju 
energetyki w ęglow ej, dzięki m ożliw ościom  
stwarzanym  prze Fundację AKBH, postaw iła 
P o lskę  w  gron ie  ty ch  państw , k tó re  m a ją  
zn aczące  o s iąg n ięc ia  w  dziedzin ie  now o 
czesnego energetycznego użytkowania węgla. 
Zbliżone program y badaw cze z dziedziny tzw. 
“czystych technologii węglowych” prowadzone 
są  je d y n ie  w  U S A  i R F N  w  sk a li 
technologicznej porównywalnej ze skalą prac 
badaw czych CU W  w Polsce.
M ożna stwierdzić, że program  m erytoryczny 
w spółpracy Fundacji AKBH i M EN spełnił cele 
postaw ione w  m om encie podpisania porozu
mienia.
Osiągnięcie m erytorycznego celu w spółpracy 
jest jedynie częścią osiągnięć programu. Należ}' 
szczególnie podkreślić  w pływ  w spółpracy  
polsko-niem ieckiej w  sferze edukacyjnej. W  
rea lizacji p rog ram u  (22 tem aty  badaw cze) 
u czes tn iczy ło  łączn ie  150 osób rep rezen 
tu ją c y c h  9 in s ty tu tó w  b a d a w c z y c h  
(6 u c ze ln ian y ch  i 2 re so rto w e) i 2 b iu ra  
p ro je k to w e . O p u b lik o w a n o  60  p ra c : w  
czasopism ach krajowych (37) i zagranicznych 
(23). U czestn iczono w  78. konferencjach i 
s e m in a r ia c h  o ra z  z o rg a n iz o w a n o  pod  
ausp icjam i C U W  8 sem inariów . W  trakcie 
realizacji p rog ram u  zakończono 5 rozpraw  
d o k to rsk ic h  (w  to k u  są  d a lsze  2) o raz  3 
rozpraw y habilitacyjne. W  stażach zagrani
c z n y c h  u c z e s tn ic z y ło  20 o só b , a  w' 
krótkoterm inow ych specjalistycznych szkole
niach 129 osób. Uzyskano też na opracowane 
ro z w ią z a n ia  6 p a te n tó w , 11 z g ło szeń  
paten tow ych i 2 w zory użytkowa. Sum ując 
p o w y ższą  s ta ty stykę  m ożna stw ierdzić , że

realizacja program u w spółpracy dała  Polsce 
pokaźną ilość specjalistów  z zakresu now ych 
technik przetw órstw a węgla, zaznajom ionych 
z  postępem tych p rac na świecie i stanowiących 
b ardzo  w arto śc io w y  p o ten c ja ł d la  k ra ju  o 
wybitnej monokulturze węglowej w  gospodarce 
narodowej.
W  1992 r. opracowane stałe paliw o ekologiczne 
z o s ta ło  n a g ro d z o n e  z ło ty m  m e d a le m  n a  
Św iatow ych T arg ach  Innow acyjnych, które 
odbyły się w  Brukseli (Belgia).
P o  p o m y ś ln y m  u ru c h o m ie n iu  in s ta la c j i  
pilotowej przew iduje się jej kom ercjalizację 
począwszy od 1994 r., z partneram i, którzy ju ż  
o b e c n ie  z a in te re s o w a n i s ą  w  b u d o w ie  
p ie rw sz e g o  z a k ła d u  p rz e m y s ło w e g o  
z lo k a lizo w an eg o  p rz y  kop . W ie c z o rek  w  
Katowicach. Pierw szy ciąg technologiczny o 
w ydajności 140 tys. t /a  m óg łby  rozpocząć  
produkcję w  1995 r.
Z p e rsp e k ty w y  p o n a d  10. la t  re a l iz a c j i  
program u na szczególne podkreślenie zasługuje 
dalekowzroczność sygnatariuszy porozumienia, 
jak  również konsekwencja w  działaniu partnera 
niem ieckiego, tj. członków  R ady  N aukow ej 
Program u C U W  i osobiście kura to ra  fundacji 
A lfreda K ruppa von Bohlen und H albach  prof. 
dr h.c. Bertholda Beitza, k tórzy niezależnie od 
gwałtownie zm ieniających się w ew nętrznych 
w arunków  w  Polsce podtrzym yw ali realizację 
b a d a ń  w  te m p ie  i k ie ru n k u  z g o d n y m  z 
zapotrzebowaniem  gospodarki narodowej oraz 
uw arunkow aniam i św iatow ym i, a  szczególnie 
europejskimi.
R ealizacja program u C U W  jest prekursorem  i 
w zorem  w sp ó łp racy  nau k o w o -tech n iczn e j, 
która obecnie nabiera szczególnego znaczenia 
dla Polski i Niemiec.

II Ogólnopolskie Sympozjum Naukowe 
BIOTECHNOLOGIA 
ŚRODOWISKOWA

Z e w zg lą d u  n a  o g ó ln e  z a in te r e s o w a n ie  
problem am i ochrony środow iska naturalnego, 
p rzed sta w ia m y  n iże j s to su n ko w o  o b szern ą  
re lacją  z  I I  O g ó ln o p o lsk ie g o  S y m p o z ju m  
N aukow ego B IO T E C H N O L O G IA  Ś R O D O 
W ISKOW A, które odbyło się w dn iach  9-10  
g ru d n ia  1993  r. w U stroniu . J eg o  o rg a 
n iz a to r e m  b y ł  Z a k ła d  B io te c h n o lo g i i  
Ś r o d o w is k o w e j  W y d z ia łu  I n ż y n ie r i i  
Środowiska i Energetyki, kierow any p rze z  pro f. 
dra hab. inż. K orneliusza  M IK SC H A .
W  sy m p o z ju m  u c z e s tn ic z y ło  p o n a d  100 
fachow ców  z w yższych  ucze ln i, p lacó w ek



naukowo-badawczych, biur projektowych oraz 
zakładów i firm specjalistycznych. Wy głoszono 
21 re fe ra tó w , a 57 p ra c  z o s ta ło  p rz e d 
s taw ionych  w  form ie p lakatów . W iodącą  
tem atyką były zagadnienia dotyczące gleby i 
wód podziemnych (w pierwszym sympozjum, 
które odbyło się w  1990 r., preferowanymi były 
zagadnienia oczyszczania ścieków i ochrony 
wód powierzchniowych).
Najbardziej oczekiwanym i spektakularnym by 1 
referat plenarny profesora Andrzeja Spychały 
z W o jsk o w e j A k ad em ii T e c h n ic z n e j w  
W arszaw ie, dotyczący stanu zanieczyszczenia 
te re n ó w  b y ły c h  b a z  w o jsk  ro sy jsk ic h  
(poprzedn io  radzieck ich). R eferat ten, po 
u z y sk a n iu  s to so w n ej zgo d y  P ań stw o w ej 
Inspekcji Ochrony Środowiska, prezentował po 
raz pierwszy w Polsce, wyniki prac zespołu, 
którym kierował prof. A. Spychała, obejmujące 
w szystkie tereny  użytkow ane do niedaw na 
przez obce wojska. Przy okazji rozwiało się 
kilka m itów  np. okazało się (na szczęście), iż 
tereny te nie są  skażone prom ieniotwórczo. 
Zaskakująca była także informacja, że wiele 
spośród  w y stęp u jący ch  n a  w ym ienionych 
terenach  zanieczyszczeń je s t spuścizną po 
wcześniejszych użytkownikach, gdyż były one 
często przedtem bazami wojsk niemieckich. Ale 
co najbardziej smutne, to fakt, iż dewastacja 
środowiska tych terenów  nastąpiła także po 
o d e jśc iu  w o jsk  ro sy jsk ic h . N a jb a rd z ie j 
nierozsądnym posunięciem w tym zakresie było 
żąd an ie , a b y  o p u szcza jące  b azy  w ojska 
oczyściły  w cześniej te ren , co często sp ro 
w a d z a ło  się  do z a k o p y w a n ia  ró żn y ch  
m a te r ia łó w  (n ie ra z  n ie b e z p ie cz n y c h )  w  
lokalizow anych  te ra z  żm udnie m iejscach. 
N a to m ia s t  p o tw ie rd z e n ie m  o czek iw ań  
uczestników sympozjum było stwierdzenie, że 
n a  w y m ie n io n y c h  te re n a c h  n a jb a rd z ie j 
uciążliwym zanieczyszczeniem są substancje 
ropopochodne. Tereny te stanowią wprawdzie 
zaledwie 0,7%  przekazanej powierzchni, ale 
szacow any  koszt ich reku ltyw acji wynosi 
prawie 70%  ogólnych kosztów sanacji terenów 
byłych baz wojskowych.
P ro b le m  z a n ie c z y s z c z e n ia  ś ro d o w isk a  
produktam i ropopochodnymi dotyczy zresztą 
nie tylko wymienionych terenów, gdyż bardzo 
podobny występuje przykładowo w  okolicach 
rafinerii ropy naftowej, baz paliwowych (stacje 
benzynowe) i wielu likwidowanych zakładów 
przemysłowych np. koksowni.
Z w y m ien io n eg o  p o w o d u  szczeg ó ln e  
zainteresowanie wzbudziły referaty i plakaty 
do tyczące  b io d eg rad ac ji gleb zarów no  w

środowisku pierwotnym (in situ - ja k  u tarło  się 
mówić w  gronie fachowców), jak  również w  
specja listycznych  u rządzen iach  p rzy sto so 
wanych do regeneracji gleb i wód podziemnych 
poza miejscem ich naturalnego występowania 
(cx situ lub z angielska - on site). Prace te w  
w ię k sz o śc i d o ty c z y ły  b a d a ń  w  sk a li 
la b o ra to ry jn e j. N a to m ia s t o czek iw an e  z 
za in teresow aniem  pojaw ienie  się sp ec ja li
s ty czn y ch  firm  k ra jo w y ch  zao w o co w ało  
zaledwie kilkoma wystąpieniami. Najczęściej 
zresztą propagowano osiągnięcia zagraniczne. 
C h lu b n y m  w y ją tk ie m  b y ła  f irm a  
INSTALcom pakt z Poznania, oferująca sprzęt 
sprawdzony w  skali technicznej i służący do 
se lek tyw nego  u su w an ia  su b s tan c ji ro p o 
pochodnych pływających po powierzchni wód 
podziemnych.
Z a g a d n ie n ia  z a n ie c z y s z c z e n ia  te re n ó w  
substancjam i ropopochodnymi i metody ich 
regeneracji były najliczniej reprezentowane (21 
p rac ). W  następnej k o le jnośc i (10 p rac )  
znalazły się zagadnienia składowania odpadów 
s ta ły c h  i b io lo g ic z n y c h  sp o so b ó w  ich  
zagospodarowania, a  wśród nich zarówno tak 
w ażne, ja k  w pływ  w ysypisk  odpadów  na 
ś ro d o w isk o  w o d n e , ja k  ró w n ież  dość 
egzo tyczne, d o ty czące  ro li dżdżow nic  w  
zagospodarowaniu odpadów komunalnych 
Rów nie liczne by ły  doniesienia z zakresu 
biochemicznych przemian związków siarki i 
żelaza. W  tej grupie duże praktyczne znaczenie 
p o s ia d a  z a ró w n o  b io lo g ic z n y  sposó b  
zagospodarow ania fosfogipsu, uciążliw ego 
odpadu powstającego przy produkcji nawozów 
fosforowych, jak  również zastosowanie bakterii 
do usuw ania siarki z zasiarczonego w ęgla 
kopalni Siersza. W  tym ostatnim przypadku 
okazało się, że procesy mikrobiologiczne są 
około tysiąca razy szybsze od analogicznych 
przemian chemicznych.
W  znacznej liczbie (9 doniesień) pojawiły się 
ró w n ież  p ra c e  d o ty c z ą c e  w y z n a c z a n ia  
toksyczności i podatności na biodegradację 
substancji zanieczyszczających środow isko 
przyrodnicze. Smutną konkluzją tych wystąpień 
było m in. stwierdzenie, iż z postulatów jakie 
zgłosili uczestnicy I Sympozjum w  1990 roku 
niewiele udało się zrealizować. Postulaty te są 
więc nadal aktualne. W arto więc przypomnieć, 
iż zmierzały one do tego aby:
1) wprowadzić ustawowy obowiązek badania 
toksyczności i podatn o śc i na  b io log iczny  
rozkład w szystkich substancji chem icznych 
zagrażających środowisku przyrodniczemu,
2) o p ra c o w a ć  b an k  (k a ta lo g )  su b s ta n c ji



zanieczyszczających środowisko w raz z opisem 
ich w'laściw'ości,
3) w p ro w a d z ić  o b o w ią z e k  p o s ia d a n ia  
zezwolenia na im port, produkcję, składowanie 
i odprowadzenie do środowiska szkodliwych 
substancji chemicznych,
4) prowadzić (finansować) badania w  zakresie 
m etod pom iaru toksyczności i biodegradacji 
substancji chemicznych.
K olejną, dość liczną  g ru p ą  p rac  (8), by ły  
doniesienia dotyczące biologicznych m etod 
zapob iegan ia  w ystępow aniu  w  środow isku 
nadmiernej ilości pierw iastków  nawozowych - 
azotu i fosforu. Zjawisko to zwane eutrofizacją 
m oże być p rz y c z y n ą  zak łó ceń  p ro cesó w  
s a m o o c z y s z c z a n ia  w ód  o ra z  w tó rn e g o  
zanieczyszczenia środowiska.
Spośród bardziej nietypowych i jednocześnie 
n ie lic z n y c h  (2 ) , m o żn a  w y m ien ić  p ra c e  
związane z poszukiwaniem i selekcją szczepów 
b ak te rii z różnych  środow isk  n a tu ra ln y ch  
z d o ln y c h  do e fe k ty w n e j b io d e g ra d a c ji  
ksenobiotyków  tj. substancji natu raln ie  nie 
w y stęp u jący ch , lecz będących  produk tem  
“cywilizacyjnym ” np. pestycydy, detergenty. 
Prace te, dotyczące m olekularnych podstaw  
p ro cesó w  b io log icznych  (inży n ie ria  gen e
tyczna). posiadały obok poznawczego, rówTiicż 
aplikacyjny charakter i służyć będą m.in. do 
ustalenia optym alnych w arunków  procesów  
biodegradacji w ybranych substancji.
A b y  z a d o w o lić  żąd n y c h  szc z e g ó ło w y c h  
inform acji uczestników, ustalono, że oprócz 
zamierzonej publikacji referatów w  kwartalniku 
PA N  “ B io techno log ia”, pełne w yniki p rac 
p rezen to w an y ch  w fo rm ie  p lakatów ' będą 
w ydrukow ane w  specjalistycznym  zeszycie 
naukowym.

O T W A R C I E  O Ś R O D K A  S Z K O 
L E N I O W E G O  S Y S T E M U  A S /4 0 0

17 grudnia 1993 r. na W ydziale Autom atyki, 
Elektroniki i Informatyki odbyła się uroczystość 
związana z otwarciem O środka Szkoleniowego 
System u A S/400, rozpoczynającego działal
ność w  ram ach  p rogram u IN IC JA T Y W A  
A K A D EM IC K A , realizowanego przez firmę 
IBM . Przybyłych na tę uroczystość gości, a 
w śród nich przedstawiciela IBM  w  Polsce pana 
W iesław a  P U C Z Y Ł O W S K IE G O , pow itał 
P ro re k to r  ds. N a u k i p ro f . W ło d z im ie rz  
S IK O R A . U ro c z y s te  p rz e c ię c ie  w stęg i 
poprzedziły w ystąpienia Prorektora i pana W. 
P u c z y lo w sk ic g o . O b aj p an o w ie  w y raz ili 
zadowolenie z efektów wspólnych działań na

rzecz utworzenia ośrodka i zary sowali program  
w s p ó łp ra c y  n a  p rz y s z ło ś ć . W  ra m a c h  
p ro g ra m u , o b o k  z a d a ń  o c h a ra k te rz e  
szko len iow ym , rea lizo w an e  b ę d ą  b a d a n ia  
naukowe. Szczegółowe zam ierzenia dotyczące 
w ykorzystania system u A S/400 omówił doc. 
dr inż. Zdzisław  PO G O D A , natom iast m gr inż. 
Jarosław  K U K LIŃ SK I przedstaw ił koncepcję 
zintegrowanego system u zarządzania bankiem  
na przykładzie system u IN TR A B A N K .

STUDENCI NA STARCIE

W  listopadzie 1993 r. ukazała się kolejna, p iąta 
ju ż , p u b lik ac ja  d ra  Jerzego B R O D Y  i d ra  
W a c ła w a  P L U S K IE W IC Z A  z Z a k ła d u  
Filozofii i Socjologii Instytutu O rganizacji i 
Z arządzania Przedsiębiorstw em , pośw ięcona 
b a d a n io m  o p in ii s tu d en tó w ' P o lite c h n ik i 
Śląskiej. W  opracow aniu “ Studenci na starcie” 
autorzy przedstaw iają m otyw y i oczekiw ania 
edukacyjne studentów  p ierw szego sem estru  
n asze j U c z e ln i n a  p o d s ta w ie  b a d a ń  
przeprow adzonych na wszystkich kierunkach 
stud ió w  w  d rug ie j p o ło w ie  p a ź d z ie rn ik a  
1993 r.
A oto kilka w niosków  w ynikających z tych 
b adań . N a  w y b ó r w ięk szo śc i k ierunków ' 
studiów, na których nic obow iązyw ał egzam in 
wstępny, w płynęły motywy7 pozacdukacyjne. 
N p. istotnym  m otyw em  dla ponad  po łow y 
studentów' kierunku Fizyka oraz M echanika i 
B udow a M aszy n  (R M T ) b y ła  m o ż liw o ść  
podjęcia studiów  bez egzam inu w stępnego. 
C h ęć  u n ik n ię c ia  s łu ż b y  w o jsk o w e j b y ła  
zn aczący m  m otyw em  d la  dw óch  trz e c ic h  
a n k ie to w a n y c h  m ę ż c z y zn  z k ie ru n k ó w  
M etalurgia i Technologia Chem iczna. Tylko 
na dwóch kierunkach studiów' (M atem atyka, 
Budownictwo) większość w ybrałaby  ten sam  
k ie ru n e k , g d y b y  o b o w ią z y w a ł e g z a m in  
wstępny. Z a  w yborem  kierunku M etalurgia, 
gdyby na ten kierunek obow iązyw ał egzam in 
w stępny , opow ied z ia ło  się za led w ie  8 ,3 %  
badanych.

N ajw ięcej studentów  uw aża jących  podjęcie 
s tu d ió w  za sw ój su k c e s  ż y c io w y  je s t  na 
k ie ru n k a c h , k tó re  u w a ż a n e  s ą  n a d a l za  
p restiżow e, tj. A rch itek tu ra  i U rban is ty k a , 
Inform atyka, E lektronika i Telekom unikacja 
oraz A utom atyka i R obotyka, na tom iast na 
pozostałych kierunkach  p rzew ażająca  część 
studentów  nie jes t skłonna trak tow ać podjęcia 
studiów  w  kategoriach sukcesu życiowego. 
D la tej g rupy  podjęcie studiów  je s t decyzją



pragmaty czną lub przypadkową. Wnioski tc są 
podobne jak  przed rokiem.
W iększość studentów  oczekuje od studiów  
przede w szystkim  zdobycia solidnej wiedzy 
zawodowej, która umożliwi im w przyszłości 
znalezienie i podjęcie odpow iedniej pracy. 
Także zdecydowana większość wyraża życzenie 
aby wykładowcy byli dobry mi nauczy cielami, 
potrafiącymi przy stępnie przekazywać wiedzę, 
n iew ielu  n a to m ias t p rzy w iązu je  w agę do 
osiągnięć naukowych swoich wykładowców .

A p ro b a tę  d la  s tu d io w a n e g o  k ie ru n k u  
najczęściej w yrażali studenci, którzy zdali 
egzam in w stępny w  term inie lipcow ym  na 
k ie ru n k u : A rc h ite k tu ra  i U rb a n is ty k a , 
Elektronika i Telekomunikacja, Informatyka, 
Z a rz ą d z a n ie  i M a rk e tin g . R zadzie j tak a  
aprobata w ystępow ała na kierunkach, które 
przeprowadzały dodatkowy' nabór we wrześniu 
(A u to m a ty k a  i R o b o ty k a , In ż y n ie r ia  
Ś ro d o w isk a , T ra n s p o r t) .  D uży  u d z ia ł 
zadowolony ch z wybranego kierunku studiów' 
wystąpił także na kilku kierunkach, na które 
p rz y ję c ia  o d b y w a ły  się b ez  egzam inu  
w stęp n eg o  (B u d o w n ic tw o , M a tem a ty k a , 
M echanika i Budowa Maszyn w' Katowicach).

W  opinii w ielu studen tów  w ydziałów , na 
k tó ry c h  n ie  m a s tu d ió w  in ży n ie rsk ic h . 
P o lite ch n ik a  Ś lą sk a  n ie da je  m ożliw ości 
w yboru  i szansy  tym  w szystk im , którym  
odpowiada model wyższej szkoły' zawodowej. 
L ic z b a  n ie z a d o w o lo n y c h  ze studiów ' 
m agisterskich  sięga na tych w ydziałach od 
17,2%  (kier. Inform atyka) do 51.1%  (kier. 
In ż y n ie r ia  Ś ro d o w isk a ). S tu d ia  dzienne 
inżynierskie prowadzone są tylko na dwóch 
W ydziałach: B udow nictw a i Elektrycznym. 
Z decydow ana w iększość badanych  z tych 
W ydziałów  akceptu je  swoje obecne studia 
m agisterskie, bądź inżynierskie. Nadal więc 
pozostaje aktualny wniosek sprzed roku, że 
U czeln ia  n ie daje szansy  tym  w szystk im , 
którym odpowiadałby model wyższej szkoły 
zawodowej. O soby te skazane są na studia 
magisterskie w  naszej Uczelni, ewentualnie na 
znalezienie szkoły inżynierskiej poza naszym 
w ojew ództw em . M ożna p rzy p u szczać , że 
sy tuacja ta  m a również w pływ  na b. niską 
sp raw n o ść  n a  p ie rw szym  roku  s tu d ió w  
magisterskich.
O d p ła tn o ść  za s tu d ia  n a d a l n ie  je s t  
ak cep to w an a  p rzez  w iększość  b ad an y ch , 
jednakże w porównaniu z rokiem 1992 prawie 
na wszystkich wydziałach było więcej osób

skłonnych podjąć studia, naw et gdyby były 
odpłatne. W zrosła również, w  porównaniu z 
rokiem ubiegłym, liczba osób deklarujących 
chęć kontynuowania studiów po ewentualnym 
wprowadzeniu odpłatności za nie, a  także liczba 
osób deklarujących możliwość pewnej opłaty 
za studia.

KONKURS NA NAJLEPSZĄ 
PRACĘ DYPLOMOWĄ 
Z ELEKTRYKI

Już po raz 25. Gliwicki Oddział Stowarzyszenia 
E lek try k ó w  P o lsk ich  og łosił k o n k u rs  na 
najlepszą pracę dyplom ową z elektryki dla 
teg o ro czn y ch  ab so lw en tów ' P o lite c h n ik i 
Śląskiej. N a konkurs, którego rozstrzygnięcie 
odbyło się 13 grudnia 1993 r. na W ydziale 
Elektrycznym , zgłoszono jedenaście prac z 
W y d z ia łu  A u to m a ty k i, E le k tro n ik i i 
Informatyki, W ydziału Elektrycznego oraz 
W y d z ia łu  G ó rn ic tw a  i G eo lo g ii (sp ec j. 
Elektryfikacja i A utom atyzacja Górnictwa). 
Siedmioosobowe ju ry  pod przewodnictwem 
m gra inż. Tadeusza L IPIŃ SK IEG O  - v-ce 
prezesa OG SEP, po wysłuchaniu referatów 
wygłoszonych przez autorów prac zgłoszonych 
na konkurs, postanowiło przyznać:

I n ag ro d ę  w  wysokości 3 min zł m gr inż. 
J e r z e m u  S Z R E T E R O W I  za p ra c ę  
pt.” Opracowanie uniwersalnego programatora 
układów  logiki program ow ej” w ykonaną w 
Instytucie Elektroniki (promotor - dr hab. inż. 
E. HRYNKIEW ICZ).

II nag rodę  w wysokości 2 min zl. m gr inż. 
T o m a sz o w i K A N A R K O W I za p ra c ę  
“ O p ra c o w a n ie  e le k try c z n eg o  u k ła d u  
n ap ęd o w eg o  d la  w ó zk a  in w a lid z k ie g o ” 
w y k o n a n ą  w' In s ty tu c ie  E le k tro te c h n ik i 
Teoretycznej i Przemysłowej (promotor - prof. 
dr hab. inż. T. GLINKA).

trzy  rów norzędne I I I  n ag ro d y  w wy sokości 
po 1,2 min zl.
- m gr inż. Piotrow i D U D ZIE  za pracę pt. 

“Analiza, projekt i budow a pólm ostka do 
czterokwadratowego przekształtnika napięcia 
stałego” w ykonaną w Insty tucie E lek tro
te c h n ik i T e o re ty c z n e j i P rzem y sło w e j 
(prom otor - dr hab. inż. B. GRZESIK).

- m gr inż. M arkow i L U D W IC ZEK O W I za 
pracę pt. “Ocena bezprzewodowego systemu 
łą c z e n ia  f irm y  N E T -D A C  w' p o lsk ic h



gr
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93 k o p a ln ia c h ” w y k o n a n ą  w  K a te d rz e  
E lek tryfikacji i A utom atyzacji G órn ictw a 
(prom otor - dr inż. A. W O JA CZEK ).

- m g r inż. Ireneuszow i P U D L O  za p racę  
p t.”Uklad fazowej detekcji napięć” wykonaną 
w  Instytucie Elektroniki (prom otor - dr hab. 
inż. L. LA SEK , prof. Pol. Śl.).

P onad to  p ięć p rac  w yróżniono  nagrodam i 
pocieszenia w  wysokości po 0,5 min zl każda. 
N agrody ufundowali: Zarząd G łówny SEP (1 
min zl), Zarząd Gliwickiego Oddziału SEP (10 
min zl) i Kolo SEP przy Pol. Śl. (0,1 min zl).

ZEBRANIE SPRAWOZDAWCZO- 
WYBORCZE AZS

W  d n iu  1 .1 2 .9 3  r. o d b y ło  się Z e b ra n ie  
S p raw o zd aw czo -W y b o rcze  K lubu  A kade
mickiego Zw iązku Sportowego w Politechnice 
Śląskiej, na którym  w ybrano nowe władze. 
P re z e se m  z o s ta ł w y b ra n y  je d n o g ło ś n ie  
B o le s ła w  P O C H O P IE Ń  - P ro re k to r  ds. 
Dydaktyki Pol. Śl.
W  skład Zarządu weszli:

J a n  C H O J C A N  - D z ie k a n  W y d z ia łu  
Autom atyki, Elektroniki i Informatyki 
Maciej C IE M IĘ G A  - student Wydz. Aut., 
El. i Inf.
K r z y sz to f  C Z A P L A  - z -ca  D y rek to ra  
O środka Sportu Pol. Śl.
C zesław  G A R N C A R Z  - D yrektor Ośrodka 
Sportu Pol. Śl.
Józef K O C  - D yrektor PRG w  Gliwicach 
W ie s ła w  S T A S IA K  - p racow nik  d y d a 
ktyczny Ośrodka Sportu Pol. Śl.
W ojciech W A L D O W S K I - trener koordy
nator tenisa stołowego 
H enryk  D A R O C H A  - v-ce Prezes urzę
dujący.

D o Ś ro d o w isk o w e j K o m is ji R ew izy jn e j 
w y b ran o  B ożenę P A L U C H IE W IC Z , Z b i
gn iew a B A R T O N IA  i W o jciecha  O Z G O - 
W IC ZA , natom iast do Sądu Koleżeńskiego - 
J o la n tę  K R Z Y S Z K O W S K Ą  i T o m a sz a  
K R ZY SZK O W SK IEG O .
Zebranie nic udzieliło absolutorium  ustępu
ją c e m u  P re z e so w i, b y łe m u  s tu d e n to w i 
M arkow i SIEŃSK1EM U, natom iast ustępu
ją c y  Z a rz ą d  K lubu  uzyskał ab so lu to riu m  
nielicznym i glosam i (6 “za”, 3 “przeciw7”, 
32 “w strz.”).
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N a  p ie rw szy m  z e b ra n iu  Z a rz ą d u  K lu b u  
wy brano na funkcję v-ce Prezesa ds. Sportu 
W yczynowego - W iesław a STA SIA K A , a na 
funkcję v-ce Prezesa ds. Sportu Studenckiego 
- M acieja C IEM IĘG Ę. Postanow iono również 
pow ołać K lub Sym patyków  A ZS-u, którego 
organizację powierzono Józefowi K O CO W I.

ROŻNE

■  R a d a  G łó w n a  S z k o ln ic tw a  W y ższeg o  
wybrał a now ego Przew odniczącego. Został nim 
p ro f . zw . d r inż . J e rz y  O S IO W S K I z 
Politechniki W arszawskiej.

■  W  ś w ią te c z n y m  n u m e rz e  “ N o w in  
G liw ickich” (z dnia 23.12.93 r.) pod hasłem 
“ K to jes t kim  w  G liw icach ” zam ieszczono 
charak terystykę P ro rek to ra  ds. O rganizacji 
prof. Andrzeja K L IM PL A  (w raz z fotografią), 
z której dow iadujem y się m in., że “ ... po 
u k o ń czen iu  b u d o w y  w sp a n ia ły c h  k o rtó w  
ten iso w y ch  ch ce , a ż e b y  P a rk  C h ro b re g o  
“odżył”, zaczął służyć m iastu i uczelni. Jest 
nawet w  posiadaniu gotow ych projektów , wg 
których Park Chrobrego może być w ypełniony 
urządzeniami i obiektam i sportow ym i” .

KRONIKA ŻAŁOBNA

1 grudnia 1993 r. zginął tragicznie w  wieku 
62. lat dr inż. arch. Stanisław W IE W IÓ R A ,  
adiunkt w Katedrze Planow ania Przestrzennego 
i U rb an is ty k i W y d z ia łu  A rc h ite k tu ry . W  
zm arłym  nasze środow isko u trac iło  uzdo
lnionego architekta, urbanistę i wieloletniego 
nauczyciela akademickiego. Był serdecznym  
Przyjacielem, uczynnym K olegą, człowiekiem  
wielkiej dobroci i gorącego serca. Uroczystości 
żałobne odbyły się 4 grudnia w  K ościele pw. 
P rz e m ie n ie n ia  P a ń s k ie g o  w  C ię c in ic  k. 
W ęgierskiej Górki i tam  został pochow any na 
Cm entarzu Parafialnym .

Opracowanie redakcyjne: 
dr inż. M arian M IK R U T ,Insty tut E lek tro
energetyki i S terow ania U kładów , G liw ice, 
ul. B. K rzyw oustego 2, p. 623 tel. 26-22

Z G  Pol. Śl. zam. 7/94 350


